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Nije redak slučaj da se po aulama. fakulteta, po holovuna

domova ili u autobusu čuje kakoCOOO studenata nema stana. Obez-

beđenje slobodnog upisa na Univerzitet dovelo је do toga da pri-

liv studenata iz godine u godinu postaje sve veći, a mogućnosti

smeštaja tih studenata otsaju iste. Ponekad od tih pridošlih stu-

denata uspe da se probije do stu-

dentskog doma, poneki kome ma-

terijalni uslovi dozvoljavaju pro-

nađe какау sobičak na periferiji

i nekako odoleva prohtevima špe

kulanata. Zabeleženi su slučajevi

da student plaća po 2,3, pa i

4000 mesečno za sobu, a ne retko

se dešava da se student formalno

upiše na fakultet, pa se onda vra

ća u sa statusom

studenta i katkada izgubi svaku

vezu sa fakultetom. i

ф Postavlja se pitanje: шо-

že li se nekako naći kompro-

misno rešenje i obezbediti bar

kakav-takav smeštaj ili do-

zvoliti da se apetiti špekula-

nata pretvore u rentijerstvo?

STA KAŽU U STUDENTSKOM

GEADU?

U studentskom gradu stanuje

11 stanara koji nisu u radnom

odnoeu sa domom. Oni ukupno

zauzimaju 20 velikih soba i 6 sa-

mica u koje bi moglo da se uge-

li 66 studenata. Pojedine porodi-

ce tih stanara, sa dva Ш tri čla-

na, zauzirtiaju od pet do sedam

studentskih mesta. Pored toga

najveći broj radnika i službenika

koji su zaposleni u domu su i bez

porodice. a zauzimaju velike so-

be u kojima mogu da stanuju po

tri studenta. Uprava doma je po-

kušavala da takvim službenicima

dodeli manje sobe, ali bez uspe-

ha. Poznat je slučaj jedne služ-

benice koja poseduje veliku sobu,

a kad je uprava preduzela mere

da joj dodeli manju manju sobu,

ona se pravdala time, da će e-

ventualno kupiti nameštaj i da

joj je potrebna velika soba. Pri

ovakvom stanju nameće se pita-

nje: zar tri studenta mogu da

žive u jednoj sobi, da uče i spre-

maju ispite, a jedna službenca ili

službenik bez porodice to ne mo

že? Zar u tim sobama ne mogu

da stanuju i po dva službenika?

Dokle ide to nesocijalno shva-

tanje pokazuju još dva primer?.

ф Bivši domski vodoinstaiater

pre zasnivanja radnog odnosa sa

Studentskim gradom, Cuo Je negde

(Nastavak na 6 strani)

PRETSTAVNICI STUDENTSKIH LISTOVA U LJUBLJANI

Teškoće izlaženja
NEDOVOLJNA SARADNJA

U svim univerzitetskim centri- ]
ma (Beograd, Zagreb, Ljubliana,

Sarajevo i Skoplje) štampaju se

studentski listovi: »Student«, I
»Tjednik«, »Tribuna«, »Naši da- '
ni« i »Studentski zbor«.

Dosada, sem slučajnih susreta

i veoma, sasvim retkih pisme- j
nih kontakta između članova

različitih redakcija, saradnje ni-

je bilo.

Utvrđeno je da je to bilo vrlo

štetno.

U Ljubljani ie 29-30-1Х održa-

no savetovanje pretstavnika svih

studentskih redakcija. Bio je

prisutan i pretstavnik redakcija

»Youth Life«. Pomoć Univerzitet

skog odbora Saveza studenata

Ljubljane (narcčito materijalna)
bila je od posebnog značaja.

Savetovanje je ođržano na inicija-

tlvu 1 o trošku ređakclje »Tribune«.

I nije teško pretpostaviti koja je od

te đve stvari zahtevala veći napor.

I tome, na svaki način, treba odati

priznanje.

ZAJEDNICKE TESKOCE

Savetovanje je, mlslimo, bi)o vrlo

korisno. I pored različitih uslova u

kojima rade redakcije stuđentsklh li

stova, utvrđen je značajan niz pro-

blema (u prvom redu teškoča), koje

su zajeđničke svim redakcijama.

Konstatovano je (ргеко niza p;i-

mera i solidne analize) da je značaj

i uloga stuđentske štampe u sprovo-

đenju politlke SSJ 1 đruštvenom i

kulturnom životu studenata tolika

da je vrlo korisno i skoro neophodno

da organizacija i redakcija učine пз

veće napore za normalno izlaženj*

listova. Bilo bi sasvim u redu đa tc

ne ostane briga samo studentske or-

ganizacije. Možda bl prosvetnl savc-

ti mogli da u materljalnom pogledu

urade mnogo više. No, istina je (sa

izuzetkom »Tribune« i »Tjeđnika«),

ostale ređakcije nisu pokazale mnogo

spretnostl da se 1 same pomognu.

Sem, daborae, što se u neklm ге-

dakcijama (»StUlent« i »Našl danl«)

rađi na amaterskoj osnovi.

Pri uređivanju raznih rubrika 1

lista uopšte, ređakcije se služe raz-

ličitim metođom i sređstvima. Za-

jedničko je nastojanje đa studentski

llstovi brzo, zanimljivo, što znači e-

fikasno, prate razne manifestacije

studentskog života. Sem toga, na

savetovanju je sasvim ozblljno nagla-

šena potreba đa se prati život komu-

ne i opšte-đruštveni probleml. To,

konačno, znači da studentskl listovl,

naročito u spoljnopolitičkim pa i u-

nutar političkim komentarima prona-

đu ill bolje izgrade svoj vlastiti iz-

raz. To nije uvek uspevalo. Uosta-

lom, to i nije tako prosto.

(Natsavak na 6 strani)

UČENICI STRUČNIH ŠKO-

LA I UNIVERZITET

PRAVO

RESENJE?
POVOD: ISPITI NA PRI-

RODNO MATEMATICKOM

FAKULTETU

~r 7 prošlom hroju » Studenta«

/ / uvodnom članku i&taknute

su primedhe na stav ka-

tedri hiologije i geografije pre-

ma učenicima srednje stručnih

škola prilikom dopunskih ispi-

ta za prijem na fakultet. Kako

smo informisani, izgleda da se za

te studente sada traže rešenja

koja hi im omogućila upis na

matične fakultete. Time se, ve-

rovatno misli da će njihov pro-

blem biti rešen i svi biti zado-

voljni. Međutim, iz dva razloga
stvari ne stoje tako. Prvo, od-

luka u tom pravcu može da zna-

či samo stvarno priznavanje o-

pravdanosti onakve vrste pri-

jemnog ispita ili prećutno pri-

znavanje da se ne može ništa

drugo učiniti. U oba slučaja stvar

se svodi na isto. Drugo, i mnogo

imžnije, takav način rešavanja

pokazao bi da se prijemni ispi-

ti ne uzimaja u kritičko razma-

tranje u duhu odluke koju je do-

nelo Savezno izvršno veće. Ta

odluka jasno kaže da učenici

srednje stručnih škola mogu da

se upisuju i na fakultete koji ni-

su veznni za struku koju su u-

čili, a da fakulteti imaju prava

da propišu dopunske uslove. Me-

đutim, sasvim očigledno, ne mo-

že hiti reči o takvim dopunskim

uslovima koji praktično znače

one mogućnosti ko-

je učenicima srednje stručnih

škola data odlukom Saveznog

'zvršnog veća.

Za nas je neophodno da se

■>roblem sagleda iz ovoga ugla i

zbog činjenice da je odluka Sa-

vcznog izvršnog veća i dosada

najodlučnija mera u stvaranju

takvog jedinstvenog prosvetnog
sistema u našoj zemlji koji omo-

gućava učenicima svih vrsta

srednjih škola a ne snmo gim-

nazija da svoje školovanje

, (Natsavak na 6 strani)

SA GODIŠNJE KONFE-

RENCIJE SK MEDICIN-

SKOG FAKULTETA

OPET
PROTEKCIONAŠTVO?

Ovogodišnja konferencija Saveza

komunista Medlcinskog fakulteta

pružila je objektivan presek aktiv-

nosti komunista ove organizacije.

Nećemo prcteratiako kažemo da je

ova konferencija uspela i da će da-

ti snažan pećat delovanju ove orga-

nizacije u idućoj školskoj godini.

Referat Svetislava Kostlća dosa-

dašnjeg sekretara komiteta dao je

konferenciji solidan pregled prote-

klog rada 1 situacije. Možda je re-

ferat mogao biti duži, i možda Je

premalo rečeno o uspesima ove or-

ganlzacije, ali je njegova iscrpnost

u najbolnijim problemima pokazala

duboko poznavanje pravog stanja u

organizaciji.

A kakvo je pravo stanje? Kao nit

provlačilo se je kroz redove refe-

rata konstatacija da je niski ideo-

loški nivo komunista pravl razlog

svakom neuspehu organizacije kako

u redovima stuđenata, tako i u or-

ganizaciji nastavnika Medicinskog

fakulteta. SK Medicinskog 'fakulteta

sastoji se iz organizacije studenata

i osoblja klinike i organizacije na-

stavnika.

Evo nekoliko priraera Među na-

stavnicima nekl dobrl komunistl go-

vore da ne treba istupati i boriti se

za nešto ako si mlad i nemaš neki

naučni renome. lii: zašto nekl na-

stavnicl beže od izučavanja marksi-

zma i lenjinizma »ne interesuje

to našc nastavnike«. 111 primer jed-

nog komuniste koji predlaže da na

sastanku Saveza komunista svlra

džez orkestar da bi sastanak bio in-

(Nastavak na 6 strani)

Počeo je sa radom

društveni klub

Društveni klub studenata Eko-

nomskog fakulteta otpočeo je

rad u novoj školskoi godini.
Prvo predavanje za studente u

Klubu održano је pre nekoliko

dana. O svojim utiscima iz ino-

stranstva govorilo ie nekoliko

studenata ekonomiie

M. ZARIC

Ekonomski problemi studenata
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U OVOM I SLEDECIM BROJEVIMA:

god. XIX broj 21 * * * 10 XI 1954

-

- ■ ... -■ ■ POSLOVANJE U DOMOVIMA I MENZAMA

■ PRIVATNI STANARI UCENJUJU

■ »JA SE ZRTVUJEM IDEM U UNUTRASNJOST«

Ш KO SVE STANUJE U DOMOVIMA

■ TAČNO UTVRDITI EKONOMSKI POLOZAJ SVA-

KOG STUDENTA

■ UPRAVNI ODBORI I SAMOUPRAVA

nedeljni list beogrodskih studenoto

ввмишф STftAMA 3

и iduCem brojuCitajte|
NAPISE O STUDENTSKIM

DOMOVIMA:

� »14 decembar«

� Voždovac

� »Vera Blagojević«



PRVI IZ SERIJE ČLANAKA SA PUTA PO AZIJI

OKOVI I BEZ OKOVA

PROVESTI mesec i po dana u zemljama jugoistočne

Azije, pretstavlja veliko zadovoljstvo, jer se može

upoznati jedan novi svet, još nedovoljno poznat Ш upo-

znat i zamišljen drugojačije nego što on danas izgleda. O

tome svetu, o tim državama i narodima, koji su deceni-

jama i vekovima bili tuđeko-

lonije znalo se vrlo malo. Mi

nismo imali prliike, јег to

nije bilo u interesu koloni-

zatora, da se bliže upoznamo

sa istorijom tih naroda, nji-

hovom kulturom i običajima,

mentalitetom i karakterom

tih Ijudi i mnogim drugim

stvarima iz njihovog života u

prošlosti. Oni su vekovima hili

sputavani u razvijanju svoje na-

cionalne kulture, tradicija, pa

čak i jezika. U većini škola od

osnovnih do Univerziteta, a na-

ročito na Univerzitetu govorilo

se i predavalo na jeziku onc"

naroda čija je to kolonlja. Sva

učila i drugi neophodan materi-

jal za obavljanje nastave bio je

takođe na jeziku onih koji su

vladali. I pored mnogih pokušaja

koji su činjeni u
tim zemjjama,

od strane naprednih i progresiv
nih snaga, da se u školama upo-

trebljava maternji jezik, nije se

mnogo uspdo. Pa бак i onda

kada se uspelo izboriti za stva-

ranje škola na vlastitom jeziku,

te škole su bile ograničene i ni-*

su pružale mogućnost odlaska na

Univerzitet. Najviše što se moglo

postiči. kao što je slučaj u In-

doneziji, bilo je otići u učitelj-

sku školu odakle se moglo ići

jedino za učitelja na selu. Uop-

šte ц sistemu školstva dominan-

tan je bio sistem điskriminacije

i s
e gregacije. Deci siromašnih го-

ditelja, a takvih je bila većina,

bilo je praktično neizvodliivo da

stup>e u univerzitetske aule i da

tamo steknu potrebno znanje i

kvalifikacije, pored ostalog i

zbog toga što je školarina u

srednjim školama a naročito na

Univerzitetu bila neobično veli-

ka.

)

Na proelavi nezavisnoeti Indo-

nezije

Tragovi i posledice deceniiama

i vekovima razvijanog kolonijal-

nog sistema ni danas, kada te

zemlje (Indonezija, Burma i In-

dija) pretstavljaju slobodne i po-

litički nezavisne, nisu pot-

puno iščezlL Ako apstrahujemo

posledice koje se najizrazitije is-

poljavaju u privrednom i eko-

nomskom životu zemlje, na rela-

tivno vrlo niskom standardu sta-

novništva, još nedovoljno razvi-

jenoj industriji. tehnički

'loj poljoprivrednoj proizvodnji
itd., mi ćemo se sresti sa trago-

vima te mračne kolonijalne рго-

šlosti i u kulturnoj oblasti, u si-

stemu školstva i drugde. Sve ovo

je i razumljivo ako se uzme u

obzir da su se te zemlje tek posle

II svetskog rata oslobođile kolo-

nijalnog jarma, da su ovo tek

prvi koraci koje one kao suvere-

ne i slobodne zemlje čine. Cak se

može reći, kada se zna šta kolo-

nijalni sistem pretstavlja za jed-

nu zemlju, da su oni već mnogo

učinili i da su stvorili osnove na

kojima je moguće dalje razvija-

ti i učvršćivati nezavisnost i obe-

zbeiJiti brži razvitak proizvodnih

srsaea i nopšte preobrazrti ze-

iKflMffn ЛП

prednu. U tome se najdalje oti-

šlo u Burmi, što je nesumnjivo i

posledica činjenice da se na čelu

države nalazi vlada sastavljena

od socijalista, koja vodi ozbiljnu

borbu za ekonomski i kulturni

preobražaj zemlje, za veči život-

ni stanđard, koja jednom rečju

radi na üblažavanju ekonomskih

razlika, koje su nekada u kolo-

nijalizmu bile ogromne i koje su

čitavo stanovništvo podelile na

ogromnu većinu sirotinje, koja

je jedva bila u stanju da održi

svoj goli život i šačicu velep?

sednika i bogataša koji su

račun u bescenje jevtine radne

snage, stvarali kapital. No ne-

sumnjivo ie da su najveći deo

bogatstva zemlje prisvajale ko-

lonijalne sile,

Kod tih naroda i omladine ose-

ća se čvrsta rešenost da ulože

sve snage i istraju u velikoj bor-

bi za ekonomski i kulturni pre-

obražaj svojih zemalja. Osečaj

nacionalnog ponosa duboko živi

u svakom od njih. Trebalo je sa-

mo biti u Indonezijj 17 avgusta

pa videti sa koliko radosti iareče

proslavlja dan kada je рге 9 go-

dina proglašena nezavisnosrt ze-

mije- d@D£w ssS- даи;Ш|l na

Od 5 avgusta do 20 septembra o. g. kao stipendista UNES

KO-a boravio je u nehim aziskim геггпуата p. pretsednik Saveza

studenata Jugoslavije i pretsednik Univerzitetskog odbora SS

drug Miladin Sakić. On je obišao Indiju, Витти i Indoneziju,a na

putu se zadržao i u Singapuru.

Za vreme svog boravka u ovtm zerrdjama, drug Sakić je

imao niz kontakta i korisnih razgovora sa pretstavnicima ornla-

dinskih i studentskih organizacija u tim zemljama i imao prilike

da se ttpozna sa njihovimradom i iskustvima.

U nekoliko sledećih brcjeva donećemo napise druga Saki-

ća sa puta po aziskhn semljama.

ulicama, obučeni u najlepšu ode-

ću koju imaju, sa osmehom na

licu, veseli i razdragani, jjonosni

i gordi što su građani slobodne i

nezavisne zemlje. Na svim kuća-

ma u gradu i na selu lepršale su

Piie: MILMM ŠAKIĆ

se inđonežanske zastave, a na

mnogim mestima čula se pesma i

igra, tiha i smirena, pomalo mo-

notona, koja sasvim verno odra-

žava njihovu tešku prošlost. Ta

pesma i muzika kao da govori

kako ie težak i nesnosan bio ko-

lonijalni život, kako je to doba

bilo prepuno Ijudskim patnjama

i tugom i ogromnom čežnjom za

slobodom, za lepšim i radosnijim

životom.

Omladina priprema veliku akciju

U borbi za što brže uklanja-

nje tragova kolonijalnog sistema

omladina igra vrlo značajnu u-

logu. Svrstana u napredne omla-

dinske organizacije sa širokim

i raznovrsnim programom ona se

bori za kulturno i prosvetno po-

dizanje naroda, za ekonomski

preobražaj zemlje, za fizičko i

tehničko obrazovanje omladine

itd. Kroz sve te progresivne omla

dinske organizacije (jer ima i o-

nih koje to nisu) razvija se i

učvršćuje jedinstvp omladine i

izražava njena spremnoet za od-

brami siobođe i nezavisnosti, za

prosperitet i procwat svo-jfh ze-

ska i srednjaškolska omladina,

koja pretstavlja najorganizova-

niji deo omladine. Oni organl-

zuju kurseve opšteg obrazovanja,

analfabetske tečajeve, drže га-

zna predavanja po selima, orga-

nizuju radne akcije lokalnog ka-

raktera (za opravku puteva, uvo-

đenje svetla u selima, uređenje

sportskih površina itd.). Prema

odluci aziske socijalističke kon-

ferencije u iđućoj godini pristu-

piće se organizovanju većih rad-

nih akcija, gde će se pored omla-

dine iz Azije pozvati i otnladina

iz evropskih zemalja.

Ozbiljan zadatak omladinsktti

organizacija pretstavlja borba

protiv kominformovskog uticaja,

koji se vrši na jedan deo omla-

dine, U Indonezijl i Indiji, a ma-

nje u Burmi, kominformovski o-

mladinski pokret uspeva đa oku-

pi priličan broj omladine, i ako

ta omladina, bar njen najveći

deo, ideološki nije uopšte vezana

za politiku Kominforma. Te сдг-

ganizacije čak i ne istupaju jav-

no kao kominformovske organi-

zacije, već pod drugim imenima.

Koristeći pojedine slabosti na-

prednih omladinskih organizaci-

ја, pretstavljaju se kao pobor-

nlci interesa omladine, prikazuja

se kao njeni zaštitnici itd.

lako zaokupljena mnogim uim-

tarnjim problemima, omladina o-

vih zemalja pokazuje veliki inte-

res za međunarodna zbivanja, za

sa naprednim omladin-

skim pokretima drugih zemalja.

Posebno veliki interes pokazuju

za našu zemlju, u којој gledaju

primer kako se treba boriti za

slobodu i nezavisnost, za ekonom

ski i kulturni prosperitet, za rav

nopravne odnose u međunarod-

noj saradnji. Zbog toga je sasvim

i razumljiva njihova želja za što

tešnjom saradnjom sa našim o-

mladinskim pokretom, zatim te-

žnja za korišćenjem i primenom

iskustava koje ima Narodna o-

mladina i Savez studenata Jugo-

slavije. U tome pravcu će sva-

kako cd velike koristi biti dosa-

dašnje praktične mere koje su.

preduzimane u cilju razvijanja

i produbljivanja iskrene prija-

teljske saradnje. Razmena stude-

nata, koju su omogućile vlade

našth zemalja, zatim izmena o-

mladinskih delegaciia, razmena

informacija, časopisa i drugo,

svakako pretstavlja dobar osndv

na putu dalje saradnje.

Miladin SAKIC

POCETAK

Bambnsovim tr-

skama protiv Ja-

panaca

kroz stranu

studensku

štampu
STUDENT MIROR

Инднја
под покровитељством Мини-

старства просвете индиске вла-

де, одржаће се међууниверзи-

тетски омладински фестивал од

I—7 новембра. Цил. овог фести-

вала Је стварање интересован.а

за културни живот и развија-

н.е код студената инидиЈативе

за здраво и корисно провођен»е

слободног времена.

■Џ. Преко 15вв студената из Бан-

талоре било Је за време распу-

'ста на изградљи Једанаест ми-

л»а дугог пута од Хиросаве до

Сравонлипогале.

Нови пут he знатио скратити

растојање између ова два ме-

ста,

Пакистан

-К Удружење студената у Кара-

чију које је отворено за све

студенте, скоро Је имало диску-

сију о заједничком учењу. Ве-

ћина говорника је била про-

тивна саЈедничком учењу. Го-

ворници истичу да зајдничко

образовање квари омладину,

одвраћа студенте од учења,

води ка сексуалноЈ анархиЈи и

културној пропасти, а повећава

и број криминалаца.

Јужноафричка
уинја

■fC Група од ll студената и 7

студенткиња
из АустриЈе нала-

зи се на тромесечноЈ турнеји

кроз Јужноафричку униЈу, где

дају претставе фолклора, наци-

оналних песама итд. Студенти

коЈи наступају у иошњама из

разних крајева Аустрије, же-

ле, с једне стране, да прика-

жу слику своје домовине, а с

друге, да се упознаЈу са Јуж-

ном Африком. Чланови групе

су аматери.

■fc Нађен Је примерак наЈстари-

Јих студеитских новииа Јужне

Африке. Он Је у врло лошем

стању н са сасвнм пожутелим

листовима. Новнне је издавао

„Џегер лајбери стеф“ и носе на-

зив „Крејг котич цорнел*. На-

ђени прамерак датира од 30 ав-

густа I«sв годнне. Један од дво

јице уредника поство Је касни-

је првн врховни судиЈа у Јуж-

но-афрнчкој униЈн.

+ СПОЉНА ПОЛИТИКА И МЕЂУНАРОДНА СТУДЕНТСКА САРАДЊА +

U sredu 10. XI u 19.30

održaće se

SAVETOVANJE

O međunarodnim vezama

Govoriće se o prošlogodi-

šnjem radu iskustvima,

kao i o smernicama za rad u

narednoj godini.

Savetovanje će se održati

na Pravnom fakultetu-amfi-

teatar IV.

Univerzitetski ođbor SSJ

Beogradskog univerziteta



Čudna računica
Nedavno je godišnja skupština studentskog doma

»Zvezdara« pokazala da su studenti, a i upravni odbor
slabo zainteresovani za finansisko poslovanje doma. Ola-

se prešlo preko izveštaja. Ne upuštajuči se u njegovu
tačnost, brzo je zaboravljen. Niko se nije setio da zapita

zašto su u godišnjem izvešta-

ju nedovršeni, a ne stvami

proračuni domskog poslova-

nja. Ko je mogao slutiti da

upravni odbor nema ni poj-
ma o domskoj računici? Da-

nas sekretar odbora Vidosav-

Ijevič kaže da stvarne podat-
ke knjigovodstva nij% mogao

ni dobiti!?

111 članovi upravnog odbora

nisu shvatili svoju dužnost ili su

bez dovoljno smisla prilazili re-

šavanju domskih problema, tek

činjenica je da je uprava ušla u

novu školsku godinu bez ikakvih

predračuna i makar približnih

perspektivnih finansiskih plano-
va. Već letimičan pregled kal-

kulacija za menzu u mesecu ok-

tobru, otkrio nam je vrlo ne-

ozbiljan odnos prema poslovanju.

Naime, dogodilo se da se za dnev

ne režiske troškove menze pred-
vidi 8000 đin. umesto 4.082 koliki

su oni stvarno, i to zbog toga što

su se celokupni režiski troškovi

doma bacili na teret menze! Ta-

ко је na kraju meseca upravnik
bio übeđen da se u menzi poka-

zao manjak od oko 65.000 din.

To mu je bilo dovoljno da dođe

na ideju da se menza ukine, ili

uplate povise za 200 din. po abo-
nentu. Sreća je da je sve to bilo

kratko i da je na insistiranje

studenata nađena stvarna kalku-

lacija. Evo kako to izgleda:

* Vrednost uloga za mesec ok

tobar (31 dan) iznosila je
674.604 od prosećno 224 abo-

nenta, a vređnost izdatih na-

mirnica prema knjigovodstvu

je 526.882 din. Ako se izuzmu

pređviđeni rsžiski troškovi od
4.082 dnevno, onda izlazi da je
menza imala zaradu od 25.285

dinara a o manjku nema ni

govora. Vrednost jelovnika bi-

la je prosećno 16.996 din. Ma-

lo je čudnija računica ako se

pođe od toga da vrednost jed-

nog obroka (bez režije) treba

da bude od oko 82 din. To

znači, ako se uzme da su se

u menzi hranili prosečno 224

abonenta, da je vrednost dnev

nog jelovnika moraia biti oko

18.300 din. Razlika je 1372 din.

Po ovoj računici idazi da je
menza zaradila 42.532 din., a

ne 25.285 din. kako to knjiži
knjigovođstvo.

Izgledi za novembar su ova-

kvi; broj abonenata kretaće se

prosečno oko 250. Ako bi je-
lovnik ostao na visini koju
kalkuliše uprava, računajuči
đa ovaj mesec ima 30 dana,
menza bi bila u mogućnosti

da zaradi 147.660 đin. Da se

to ne bi desilo nostoje dve

mogitonosti: Pi da ?e smnnji
visina uplate (što po našem

mišljenju nije potretmo),
da se višak uplata da u obliku

poboljšanja kvaliteta i koli-

čine ishrane abonenata. Mada

ie uprava ovih dana došla do

stvarnih kalkulacija menze,

ipak se ponavlja u toku ovih
rvih dana meseca da se

dnevno knjiže zarade na men

zi do 3000 pa i više dinara.

Pitanje se postavlja kako

rešiti ove probleme? Neop-
hodno je da sadašnji uprav-

ni odbor pokaže više zalaga-

nja i uvida u poslovanje men-

ze.

* Kako to da se desetak rad-

nika i službenika doma hrane

besplatno? Kažu da je to re-

šio bivšl upravni odbor, po-

lazeći od toga da su to po-

lukvalifikovaaii radnici i da

su njihove stvarne plate ma-

le. Ako je to i tako, onda

razlika može biti samo za

1000—2000 din., a nikako u vi-

sini celokupne vrednosti me-

sečne Ishrane. Kao što se vidi

na ovaj je naein vrio iedno-
stavno stvoren manjak od

neklh tridesetak hiljada.
Računajući na sadašnje tr-

žišne cene | sumu režiskih

troškova menze, po našim kal-

kuiacijama jzlaai damesečna

uplata mora biti 3000 din. i

da na taj način menza može

2eleJi smo da naše čitaoce obavestimo o preduzetim ше-

rama cko završnih radova na Studentskom gradu. Iz Narod-

nog odbora saopšteno je našem s?,radniku da pretsednik Komu-

nalnog saveta može primiti tek 10 ov. mes. Informaciju dono-

simo u narednom broju.

poslovati bez manjka. Možda

ova cena ne odgovara nekoli-

c;ni studenata ovog doma koji

nemaju stipendiju. AJi, ovih јз
dana u rešavanju pitanje do-

deljivanje dotacija kojc je Sa-

vezno izvršno veće dođelilo

studentskim domovima za po-

trebe ishrane.

Prerna ekonomskim cenama ko

štanja proračunato je da se upla-

ta u’ dom povisi od 600 na 800

dinara. Ti prihodi dovoljni su da

se podmire svi režiski troškovi

doma. Uz dobru i savesnu šted-

nju ne bi se smeo pokazati ma-

njak. Pitanje inventara i tro-

škova oko opravke dorna je za-

ista problem za upravu. Te bi se

potrebe mogle podmiriti dotaci-

jama od oko milion i po dinara.

I ogrev ne bi bio problem za dom

da se ugovori poštuju. Ali, kako

to nije slučaj, dom je do danas

nabavio samo 60 tona uglja i 113

m. drva. Drva je dosta (čak i vi-

še od norme ali još 90 tona

uglja koliko je potrebno i ugovo

reno od preduzeća »Durmitor «

nije isporučeno, mada je rok u-

govoru pošao 1. X. Sta uprava

misli da radi ako se vreme usko-

ro pogorša, pa se ponovi situaci-

ja iz proŠle godine kada je dom

jednog momenta ostao bez ogre-

va. Sve što ona za sada preduzi-

ma jesu stalni telefonski razgo-

vori sa preduzećem. A preduzeće
uvek odgovara »nema uglja«.

R. V.

Neodgovornost
Odeljenje za međunarodne

veze Univerzltetskog odbora

Saveza studenata zakazalo je

savetovanje o međunarodnim

vezama beogradskih studena-

ta u protekloj školskoj godi-

ni za 5. X. Na savetovanje su

pozvani pretstavnici udruže-

nja svih fakulteta, kao i

AIESEK-a, IFMSA i lAESTE-a

Međutim, savetovan 5
« ie mo

ralo biti odloženo, jer nije ni-

ko došao iz udruže-

nja; Gr~đevlnski, Ekcnom'ki

i Farmaceutski fakultet, Po-

zorišna Likovna i Muzič !.'a a-

kademljia, Akadcmija prime-

njenih umetnosti, Viša peda-

goška škola, kao i prctstav-

nik AIESEK-a.

Ovo nije prvi put da se

zbog nedolaska zakazani sa-

stanci odlažu. To narcčito va-

ži za pretstavnike sve čstiri

akademije čiji pretstavnici

nisu došli gotovo г5 г.з nije-

dan sastanak u toku prcšle

školske godine.

Bez komentara

Dušan Stojković, student

Pravnog faltulteta, kao član

Ferijalnog saveza Jugoslavije,

proputovao је letos, od mesta

do mesta celu obalu Jadrana.

Krasno, čovek, proveo ferije.

A novac za to?

Došao on u jedno letovali-

šte gde su bili njegovi drugovi

sa fakulteta. Skupio oko se-

be nekoliko mlađih, naivnijih

Ijudi. I na kocku im uzeo

oko petnaestak hiljada. A ka-

đa su ga rukovodioci logora

»pritegli«, on ni manje ni

više: »Pazite vi kako razgo-

varate sa mnom. Ja sam član

Saveza komunista Jugoslavi-

je«.

Komentar nije potreban,

sem informacije da je zaista,

još uvek, član Saveza komu-

nista.

„Rakijo. majko“

Trezvenjaci Srbije istakli

su svoj proglas i u hodniku

Pravnog fakulteta. Nadaju se,

opravdano, da ć e i tamo naći

saborce za svoju stvar. Biće 1

takvih. АИ, našao se i neko ko

agituje suprotno.

Nepoznati autor krupnim

slovima, prilično ispisanim

rukopisom dodao je na istom

proglasu:

»Upis u »Bristolu« uz čašicu

Ijute šljivovice. Rakijo maj-

ko«.

M. S.

IZВО R I
Као što smo objavili u prošlom broju, izbori za studentske

protstavnike u savete fakulteta i Univerziteta, kao i u univer-

zitetsku skupštinu, obaviće se 12 novermbra na svim fakulte-

tima. Kanđidatske liste, sa potrebnim brojem studentskih pot-

pisa, predate su školskim vlast ima. Svi tehnički poslovi oko

pripre
ma izbora uspešno su oba vljeni. Ostaje da što savesnije

pristupimo izborima kako bi izabrali svoje zaista najbolje pret-
stavnike. Dcnosimo listu kandidata:

VUKASIN

STAMBOLIC
kanđiđat za

člana Unlverzl

| tctskog saveta.

lako se dosadašnji rad Vukašlna

Stambolića u organizaciji Saveza

studenata i Saveza komunista ođno-

sio uglavnom na rad na Filozotskom

fakultetu, ipak Je predanim svako-

dnevnlm radom stekao popularnost

među svim stuđentlma Beogradskog

univerziteta. Logičan rezultat toga

Vule Stambolić kandldovan Je za

člana Univerzitetskog saveta.

Opravđanost te kandidature po-

tvrđuje, pored ostalog, i ova kraća

biografija Vukašina Stambolića.

Za vreme rata onemogućeno mu

je školovanje u glmnazijl, јег je od

strane okupatora proglašen nacio-

nalno nelspravnim. Od 1944 aktivno

učestvuje u NOB. Tada je postao

član SKOJ-a, a 1945 član Komuni-

stlčke partije Jugoslavije. Do 1945

godine član je Sreskog komlteta

SKOJ-a u Ivanjici. U periođu od

1945—1948 u Beogradu završava svo-

je glmnazlsko školovanje. 1948 go-

dinle Clan je reonskog komiteta

SKOJ-a 111, a posle VII , reona u

Beograđu. Terlod od 1949—1951 godi-

ne proveo Je kao član Gradskog

komiteta Narođne omladine za grad

Beograđ. Posie toga 1951 godine đo-

lazl na studije, upisuje se na Filo-

zofski fakultet, grupa čiste fllozo-

fije. Na drugoj godini studlja izbran

je za pretseđnlka fakultetskog od-

bora uđruženja stuđenata na Fllp-

zofskom fakultetu. Tada Je postao i

Član Univerzitetskog komlteta Save-

za komuista Jugoslavije 1 Unlverzi-

tetskog odbora Saveza studenata Ju-

goslavije. U toku prošle školske go-

dine bio je, pored pstalog, i sekre-

tar fakultetskog komlteta Filozof-

skog fakulteta.

lako su ovo naizgled suvi pođaci o

đugogodišnjem rađu Vukašlna Stam-

bolića, ipak su oni, dovoljno rečlti

da se stvorl prava sllka o njegovoj

vrednosti. Tome će svakako đopri-

neti 1 ovo da Je on poređ brlžljivog

odnosa prema svim stuđentskim

problemlma, pored stvarnog rada u

organlzaciji, poetlgao 1 u stručnom

pogledu vidne rezultate. Danas se

nalazl na Cetvrtoj godini i uspešno

je položlo sve Isplte.

Кандидати за

факултетске
савете

Шумарски факултет: МИТжЛ

ЖИВАНОВИЋ, студент IV год.

Фармацеутски факултет: ДРА

ГОЉУБ МИЛЕНКОВИЋ,

Филозофски факултет: МИЛЕ

ЖЕГАРАЦ, студент романске

групе, члан комитета Савеза

комуниста Филозофског факул

тета.

Економски факултет: ЖИВО-

ЈИН РАКОЧЕВИЋ

Грађевински факултет: ДРА-

ГИША МАКСИМОВИЋ, студент

XV године, био две године прет

седник удружења Савеза сту-

дената, одличан студент.

Машински факултет: ЈОВАН

-ОДОРОВИЋ, студент IV годи-

г, члан одбора удружења сту

ената факултета, врло добар

.тудент

Тсхнолшки факултет: МИЛЕ-

Д ЈЕШИЋ, студент Ш године,

одличан студент, заменик се-

кретара комитета Савеза кому-

ниста.

(Настааак на шестој страни)

NAŠI KANDIDATI

Кандидати за

Универзитетску

скупштину
Шумарски факултет; Живојин

Ракочевић и Парамеитић О-

брад.

Филозофски факултет: Вуле

Стамболић, Миле Жегарац, Ми-

лан Вуковић, Т&орђе Зорић, Бо

ра Павловић, Александар То-

доровиђ, Водојко Величковиђ,

Вера Савић, АхоЈ Вивец, Гор-

дана Ковачввиђ, Јова ВеЈновић,

Љубица Алексћ, Јовица Мишко

вић, Перо Вујнић, Милена Мо-

ле, Кадира Бећир Спасић, Ша-

л.а Темуш, Михајло Звицер,

Форишковић Александар, Је-

шић Рафајло, Качавенда Пе-

тар, Љубомир Рел.ић, Милан

Илић, Јелена Марковић, Мио-

драг Нешић, Душан Савичевић,

Зоран ЈовановиК.

Економски факултет: Миодраг

Вивковић, Драгиња Лукач, Жи-

војин Ракочевић, Радомир И-

лић( Синиша "Бурић, Новица

Благојевић, Данило Милешевић,

Катарина Богарошки, Лада Ђо-

рић, Марко ОргандиН.

Електротехнички факултет:

Мирко Нахмијат, Милинко Жо-

рановић, Добрила Тошић, Алек-

сандар Илић, Петар Кокотовић.

грађевински факултет: Дра-

гиша Максимовић, Владимир

Овчарић, Сотир Драгутиновић.

Виђентије Капларевић, Ммло-

,рад Милорадов, Живота Пери-

шић.

Машински факултет; Бранко

Мохар, Ненад Јанићијевић, Ми

тар Вуловић, Саво Грумичић,

Вукота Вишњевац, Јанко Вили-

чић, Берко Томашић, Милан

Гвојић.

Технолошки факултет; Ве-

селин Станковић, Момчило С те

фановић, Фотимнр Аголи, и-

ван СтоЈановић, Дамјан Цвет-

ковић.

Архитектонски фахултет. Слав

ко Одовић, Драган Стефановић

и Богдан Божовић.

Стоматолошки факултет; Ми-

лета Поповић, Нада Божовић,

Миодраг Авбесијан, Драган Ма-

тијашевић, Томослав Пандуро-

пић, Миша Митровић, Томислав

Томашевић.

Рударски факултет: Душан

Салатић.

Медицински факултет: Мклан

Бокаловић, Јован Јелић, Бран-

ко Шуловић, Александар Ду-

јић, Tiopbe Ђорђевић, Стева Јо

шић, Драган ]\/[ајцен, Светомир

Стожинић, Владимир Мићано-

Петар Мацукановић, Ћор-

ђе Јаковљевић, Босиљка Пе-

тровић, Александар Миловано-

вић, Радојица Марић, Радмила

Ђуровић, Милош Међедовић,

Милорад Мијатовић, Миодраг

Спасић, Вишеслав Радичевић,

Љубомир Томислав

Јосић, Милорад Божић, Недељ
ка Росић.

Правни факултет: М^лорад
Стојановић, Радиша Богдано-

вић, Живко Владсављевић, Ве-

ра Јефтић, Душан Рабрић, На-

да Соблић, Миодраг Павличе-

вић, Микаина Махрах, Радомир

Богдановић, Милош Белшћ, Во

јислав Јефтић.

Природно-математички факул
тет; Љубомир Бојат, Радић Ву-

чићевић, Радојко Јелић, Буди-

мир Зорић, Момчило Живановић

Михаило Платиша, Миле Сте-

Петар Стоиљксжић,

Мирољуб Павловић,

Ik
Јован Ћукић, Брани-

Шо. слав Крстић, Радослав

Јекић, Младомир Јо

HBSj' нашевић, Милан Ку-

рсра, Драган Марко-

вић. Тодор Јокић.

UNIVERZITETSKA HRONIKA
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SA STUDENTSKIH GALERIJA
ОПРЕЗНОСТ

НАРОДНОГ ПОЗОРИШТА

Силвија Рајман:

,,ЖЕНЕ СУМРАКА“

V репертоарско ј политици дра

ме Народног поооришта могла

ce досада у односу на савремему

драму уочити извесна опрезност,

да не кажемо неповерење. Та

оврезиост нмје била доследна,

нити имада система. Прво се

може помислити да, као и код

осталих производа модерних у-

метности, подозрење изазива

форма. И заиста, дуго смо че-

кали да ва позоркици на Тр-

ту републике видимо неко жив

ље, смелхје написано дело.

Страх je био оправдан: заним-

љива, бизарна драмска техки-

ва може често да буде шарени

дицаии покривач јевтиних ми-

слк или недостатака мисли. О-

презно Народно позориште се

затмм одлучило на велики ко-

рак и поставило „Сањалицу"

да би, изгледа, доказало да са-

времена форма само служи за

кријумчарење идеја које се на

позорницу никада не би попеле

Поучивши тако гледаоце, Народ

но позориште изгледа да има

намеру да настави са комадима

који су угалвном просечни, мир

ни и сааремени само зато што

су скоро написани („ДонЖуан")

илм зато што се дешавају у са-

дашње време). »Дубоко плаво

море).

Баш због те погрешно усмере-

не обазривости, савремен

проблем (и његово достојно

уметничко третирање) који би

требало да одлучује о вредно-

стм комада о коме је питање, из

гледа да потпуно отсуствује у

делима коЈе је изабрало Народ-

но Маколико та дела

или глумачка остварења везана

за њих била вредна, она не

одговарају једној нарочитој по-

треби живог гледаоиа.

„Жене сумрака" неће никако

задовољити ту потребу. И ова

драма спада у оне које каракте-

рише „време садашње". Да те

ознаке нема, могла би се (у Ен-

глеској) догодити и добрих пе-

десет година унатраг, Поред то-

га што тема ниЈе искључиво ве-

зана за данашњицу, то је ко-

мад са социЈалном проблемати-

ком и пати нажалост од исте

бољке коЈа нагриза и већину „со

циЈалних" праваца у савременоЈ

уметности; сматра се. ваљда ра-

ди схватљивости. да социЈална

питања треба уметнички обра-

ђивати, примитивним, несавре-

меним поступком. Као да су но-

ва изражајна средства. коЈа су

омогућила да са сцене допре и

неисказиво, резервисана само за

необична психолошка иживља-

вања.

То Је иначе раздражљиво мар-

љив рад уредног познаваоиа. Из-

вестан броЈ ванбрачних мајки,

окупљених у ЈедноЈ соби са

своЈим различитим темпаремен-

тима и прошлостима и њихов

сукоб са лешинаром који и на

њима хоће да заради, захвална

еу сировина за сценску обра-

ду. Жене су се по Једном до-

бро припремљеном плану (1 и 2

СД. експозициЈа. у свакоЈ од на-

редних слика Један степенова-

ни емотивни набоЈ) испричале

своју повест и кроз одговара-

јуће поступке откриле шта су

природе и околина р а н и Ј е у-

чиниле од њих. Треба у прилог

писцу убројати вештину којом

се постигло да ниЈедно лице ни-

Је помоћно. другоразредно. На-

рочито )е личношћу Сали по-

стигнут спретан драмски ефе-

кат: занемарена (наокс и ол

писца), сулуда служавка постаје

наЈедном учесник у наЈузбудљи-

воЈ сцени комада, мада то тако.

по прорачуну, кије требало да

буде. То )е место било заузето

за наредну сцену добро про-

кушану сцену умирања у при-

суотву цмника коЈи неће да по-

могне. Ипак, прави таленат Је

диктирао ванредно лепо ткање

лудагае приче, лагано, природно

прилремање ужасног саопштења

о убиству детета и реакдиЈу на

сусрет с газдаридом, те Је то

место и његова интерпретација

Милена Далчевић

оно што he најтрајније остати У

сећању, делом и због укуса и

умерености Славке Ружичић у

улози која наводи на лака ре-

шења.

Вероватно и Једина. Јер, иако

СилвиЈа Рајман зна да људи не

смеју бити сасвим црни ни са-

свим бели, да су онакви каквим

их друштво учини и тако даље,

она из тих већ простих истина

не ствара велику истиниту дра-

му. Она ипак мора да се испо-

маже Једном демонском личнош-

hy (госпођа Алистер) коЈа сво-

јом природнсм злобом каткад

подгуркује посусталу радњу.
Бо

је на њеноЈ уметничкоЈ палети

(а редитељ Је нажалост на њи-

ма и остао), нису толико обил-

не да уверљиво дочарају девет

особа у истом положају коЈе тре

ба да буду по сваку цену разли-

чите. Док су неке од њих (Ви-

ви Јан) сразмерно богат матери-

јал за глумачку обраду, и има-

Ју своЈ, сценски развоЈ, већина

Је само различито офарбана и

увредљиво симетрично разме-

штена. иако комаду у целини

недостаЈе права атмосфера и ве-

лика сугестивност, ваља ипак

признати да и поред несумњи-

ве, разабирљиве тезе коЈу дра-

ма садржи, дијалог није никада

пишчева тирада.

Просечна солидарност коЈом о-

дише овај комад изазиваЈући

i исто такву режију, не може зна-

чити неко освежење и упечат-

љив уметнички доживљаЈ. Пу-

блика, иако није у стању да

јасно сагледа чиме се Народно

позориште руководи у састав-

љању свог савременог репертоа-

, ра, с правом очекуЈе да joj се,

j уколико се ради о преводима,

прикажу у првом реду наЈзна-

чајнија достигнућа иностране

драмске литературе. Пренагла-

шена опрезност увек више во

[ ли неупадљиво отал>аван>е од

> крупнијих. наравно рискантни-

Јих, подухвата.

Војии ДИМИТРИЈЕВИЋ

KULTURA I UMETNOST

Дискусија o активности на Универзитету

Културна политика

Овим uanucojn Редакцијп „Студента
“

от вара дискусију о

целокупном живсту на Универзитету. Очеку јемо да he излена

мишљења и предлога о овом пробљему бити у оној мери ко-

рисна у којој је неопходна према досадашњим резултатима.

РАЗГОВОРИ
о култури по не-

ком необјашживом обичају

код нас се воде обично крајем

школске године или тек почетком

друтог семестра. Ако оваЈ напис и

не буде имао другу сврху до ту,

да раније почнемо разговоре (и до-

говоре акци ју) о културној де-

латности на Универзитету, ипак ни-

је сувишан. Напис се претежним

делом односи на онај део културне

активности који се организуЈе кроз

уметничко културна друштва.

Као што Je познато, на Београд-

ском универ".итету постоји седам

културних друштава са
1047 актив-

них чланова. То Је бројчани пре-

глед и ггретставлл сигурно успех,

тренутно, свеједно колики. Међу-

тим, не желимо да у овом напису,

полазећи од тих података, кренемо

помало већ рутинерским колосеком

и да наставимо са „потребом ома-

совљавања" и слично.

Покушаћемо да идемо другим пу-

тем.

ПостоЈање културних колек-

тива (реч је разуме се и овде и

даље искључиво о Универзитету,

чиме се искључује просветни и за-

бавни третман) н и Је, само по се-

би, ако уз обележЈе резултата

nofстојања нема Један одре-

ђени плус у виду реализованог кул

турног остварења, Још никакав до-

каз о стварно позитивноЈ и ствар-

но културној функцији тих колек-

тива. У условима једног стерео-

типног фолклорно-народно-певачког

и свирачког програма (а такав пре-

овлађуЈе) може да буде и по ствар

ноЈ улози, јесте, минус.

Сумаран преглед прошлогодишше

културне активности, изузев де-

латности друштва „Бранко Крсма-

новић", показуЈе следеће:

Ради шест фолклорних група, ко-

Је су по својим резултатима потпу-

но укључене у познату вишегодиш-

њу трку која масовним извођењем

покушава да Једну значаЈну кул-

турну прошлост, претвори мал-

те нг у културни програм с а д а ш-

њиц е. И то не у име културне

прошлости, него много више у име

рецимо, новца нужног за одржа-

ваше осталих секција, и рецимо,

Једне потребе за забавом и игром.

Пише Бора Павловић

Пет оркестара народне музике и

десетине певача народник песама

солиста, дуета, квартета итд.

утопљених у кафанско севдалиску

атмосферу у стилу „чувам овце на

ливади сама“, поново ставља на

дневни ред питање: шта желимо

на том путу да остваримо у кон-

куренциЈи стотина професионалних

и аматерских певача, када старту-

Јемо са истих полазних позиција и

даЈемо резултате махом на истом

нивоу.

На иеки начин постоЈе и три хо-

ра, разапета између малог броЈа

чланова и неувежбаних и гласовно

неприпремљених певача, између не-

пробраних стручжака и шарених

програма, са веома ретким иступи-

ма. Beh хронична слабост хоровl» и

стварни недостатак хорског певаља

Јасно указуЈе да се ради о так-

вом облику активности за коЈи Је

нужан више месечни рад, док се

почну поЈављивати први вреднији

резултати. Зато се, према досадаш-

њим резултатима, изгледа, нема до-

вољно воље.

Уз постојање две ликовне и че-

тири драмске секдије, у чији ква-

литет не можемо да улазимо, по-

стоје и групе рецитатора обично

сакупл»ених пред саму приредбу,

по правилу препуштених у свему

самих себи (и у ибору песама и у

припреми) уколико наравно нису

студенти Позорипше академиЈе.

Када ое ови помало горки редови

прочитаЈу, може изгледати да се

ради о Једном прештром и превише

критички настроЈеном ставу. Међу-

тим, желимо на овим примерима,

надохват узетим и сасвим сумарно

обрађеним да истакнемо с а св и м

различиту полазну тачку

у оцени резултата нашег културног

рада од оне уобичајене у нашим

дискусиЈама.

Та полазна основа Је следећа:

центар младих интелектуалаца ап-

солутно не може вршити своју кул

турну функцију ни ону садашњу,

ни будућу ако његове култур-

не амбициЈе не превазилазе ниво

већ типизираних културно уметнич

ких друштава у градовима и међу

омалдином. Јер, оно што је за та

друштва несумњив успех за Уни-

верзитетска под условом да се ра-

ди о остварењима приближног ква-

литета, je неуспех. Да не говоримо

о томе колико има остварења и

испод тога квалитета.

Културна политика Универзите-

та, а о њеном
се дефинисању пре

свега и више од свега и ради, кре-

ће, објективно, са различитих, знат

но повољниЈих позициЈа (састав,

количина знања и опште културвЈ

и нормално мора да има и, субјек-

тивно, далекосежније циљеве.

Наш културни живот међутим, са

часним изузетком „Вранка Крсма-

новића“ уопште не показуЈе такву

оријентациЈу, такве амбиције.

Ту је чворна тачка дискусије ко-

ју покрећемо.

Какви треба да буду

циљеви културие по-

литике на Универзите-

ту? Какав програм у-

метничке реализацмЈе?

Каква су средства по-

требна зато?

(Настагак на следећој страни)

Џемс ТарберУНИВЕРЗИТЕТСКИ

ПОЛОЖИО
сам све испите на свом факултету,

али никако нмсам могао да положим ботани-

ку. Хо је било зато што су сви студенти бо-

танике морали да проведу неколико сати недел»но у

лабораторији гледајући кроз микроскоп на биљне

ћелије, а ја никад нисам могао да ишта видим кроз

микроскоп. Пикада нисам видео ћелију кроз ми-

кроскоп. То би мог маставника доводило до

беса. Он би ишао дуж лабораторије задовољан на-

претком свнх студената који су цртали оно што су

вмдели и што је, како су ми рекли, било врло

занимљиво, све док не би дошао до мене. Ја бих Је-

дноставно стајао. „Не могу ништа да видим“, рекао

бих. Он би почињао доста стрпљиво објашњавајући

да свако може да види кроз микроскоп, али би увек

завршавао у великој јарости, вичући да бих и ја

TAKOTiE могао да видим кроз микроскоп, али да се

само правим да то нисам у стању. „У сваком случаЈу

то умањује лепоту цвећа“, одговарао бих обично.

„Овде се не ради о лепоти цвећа,“ говорио би ои.

„Ми се бавимо само, да тако кажем, МЕХАНИКОМ

цвећа.“ „Добро", рекао бих, „ја не могу да видим

ништа". „Покушај Још Једном," рекао би он и ја бих

ставо око на микроскоп и не бих видео иишта сем,

с времсна на време, неку магличасту млечну мате-

рију. Требало Је уствари сагледати живахни неумор-

ни систем оштро оивичених биљних ћелија. „Видим

нештош то личи иа млеко," говорио бих. То Је, викао

Је он, отуда што нисам добро наместио микроскоп и

зато 6и га он поново намештао за мене, уствари за

себе. Ја бих поново гледао и опег видео млеко.

Најзад сам пао, сачекао годину дана и покушао

поново. (Да би се могло дипломирати, требало је

завршити Једну годину неке биолошке науке.) Про-

фесор се вратио са летовања поцрнео, сјаЈких очију

и спрсман да својим слушаоцима поново објашњава

структуру ћелије. „Но“, рекао ми је вссело када смо

се срели на првом часу, „ове године ћемо сагледати

ћелије, зар не?“ „Да, господине," рекох. Студенти

хоји су били лево од мене, десно од мене, испред

мене. иза мене видели су ћелиЈе; штавише, они су

их ћутке уцртавали у своЈе свеске. Разуме се, Ја

нисам ништа видео.

„Покушаћемо" рскао ми Јс професор мрко, „по-

кушаћемо са сваким положајем микроскопа који Је

познат човеку. Бог ми Је сведок да hy наместити

ово стакло тако да видиш ћслијице ил hy да дигнем

руке од наставничке каријере. Зз дпадссстдве године

бављена ботаником, ја“ и наједном би прсстао јер

Је почињао да дрхти цслим телом као Лајонел Ба-

римур, а заиста Је желео да се уздржи. Сцене са-

мном стварно су га коштале живаца.

Други предмет који нисам волео, али сам га

нскако положпо, била Је економија. Ишао сам
на

тај чао право са ботаникс и то ми никако ниЈе

помагало да разумем ниједан од два предмета. Обич-

но сам их мешао. Али ипак не толико као један

колега који Је на економиЈу долазио право пз фи-

зичке лабораторпЈе. Он Је био полутка у фудбалском

тиму и звао се Бољенћевћ. У то време Државни

универзитет ОхаЈа имао Је један од иајбољих фуд-

балских тимова у зсмљи Бољсићевћ јс био Једна од

иаЈглавнмЈих звезда. Да 6и могао да игра било Је

потрсбно да остане студенг, што Је било врло тешко,

јер је, иако нем као во, био исто тако отресит. Ве-

ћина професора је била благонаклона и пропуштала

га. Нико му више ниЈе помагао питаЈући га, нико

га нмје једноставније питао од професора економиЈе,

мршавог, стидљивог човека по имену Бесам. Једног

дана када смо се бавили трапспортом и расподе-

лом, дошао Је ред на ВољсНћсвћа да одгОвори на

питањс. „Наведиге неко средство транспорта", ре-

као Је професор. У очима крупне полутке ниЈе се

појавило нимало светла. „Ма кдкво превозно сред-

ство," рекао Је профссор. Бољенћевћ је седео буље-

ћи у њега. „То Је“, настављао је професор, „ма ка-

кво срсдство, начин, метод којим се из једног места

иде у друго. „Бољеићевћ Је имао изглед човека кога

су увукли у замку. „Можете да бирате између пре-

возних средстава на парии, на електрични погон с

коњском вучом, „говорио Је професор". Потсетио бих

вас на Једно средство коЈе обично упртребљавамо ка-

да по земљи путу Јемо на веће раздаљине. Владала

је потпуна тишина и свако се нелагодно мешкољио,

укључивши ту Вољенћевћа и господииа Бесама.

Господин Бесам нагло прекиде тајац нав рло чудно-

ват начии. „Чу-чу-чу,“ рече он тихим гласом и по-

стаде наједмом чивитаст. Гледао Је молећиво по учи-

оннци. Сви смо ми, наравно, делили жељу госпо-



КУЛТУРНА ПОЛИТИКА

(Наставак са претходме стране)

Ахо наредна годима у пракси кул

турне актиакости не пружи одгово-

pe на ова хтитања, на нивоу који

може да задовољи, остаћемо и да-

ље у широким водама просветно

забаане делатности, често сасвим

неоправдано уведене у рубрику

културни рад.

Покушаћемо да дамо неке одгово-

ре на проблем овако постављен.

Прво, чини нам се неопходним

да се оствари што снажнија кон-

центрација културних радника свих

струка највећи. део њих Је и ина-

че на Уииверзитету на изради про-

грама културне делатности на Уни-

верзитету и што тешња сарадња са

њима у реализациЈи тих програма.

Вероватно Јо најбољи пут орга-

низовања заЈедничког одбора са-

стављеног од тих културних рад-

ника и оних снага са Универзкте-

та које су својим животним опре-

дељењем већ сада везане за ту вр-

сту рада (студенти свих уметночких

академпја) као и оних који својим

амбицијама и интерссима гравити-

рају у том правцу.

Друго. Досадашња формација кул

турно уметничких друштава пре-

тсжно у сталном процесу органи-

зација и рсорганизација, не можс

да донесе крупније резултате све

до оног тренутка док културна дру

штва не постану чврсти и устаље-

ни културни колективи. Рад од јед-

не сезоне чак и уз највсће зала-

гање не може да буде обележен

резултатима трајниЈе вредности или

у најбољем случаЈу може да доне-

се тренутни резултат на коЈи се

после тешко мадоаезуЈе. Посебан

предмет дискусиЈе, као резултат

утврђивања стааа о циљевима које

желимо да постигкемо, свакако ће

бити и унутрашња организациЈа

друштава.

Tpehe. Желммо да сасвим Јасно

истаквемо да Је превазилажење

просветног нивоа културне актив-

ности незамисливо без окупљажа

знатно солиднијег и квалитетнијег

професионалног кадра стручњака.

Иоже нама привидно изгледати ко-

рисним, што уз мале расходе о-

безбеђујемо стручњаке, али се то

no правилу увек претвара у ре-

ултате саовим мале вредности. Пр«

М
«Р друштво „Бранко Крсмановић"

најубедљивије показује шта можс

да учини у студентској средини

одлична и стручио високо спремна

екипа стручњака. Супротни приме-

ри из једног дела осталих дру-

штава такође сасвим убедљиво

говоре о томе.

Четврто. Надамо се да Hehe бмти

спора око следећег става: за кул-

турну активност са озбиљниЈим ам-

бицијама, неопходна Је сасвим о-

дређена материјална база. Без так-

ве материЈалне базе нема ни одго-

варајућих рсзултата. За наш жи-

вот на Универзитету минимална ма-

теријална база 6и се састојала, по

нашем мишљењу, у обезбеђмвању

материјалких средстава за плађање

стручњака и у минималним стан-

беним просторијама. Већина наших

друштава ради без такве базе.

Почетни напис за Једну дискуси-

ју, од које треба очекивати крупни-

је резултате, као што се види за-

држао се само на проблему кул-

турно уметничких друштава. Оста-

је да се у даљој дискусији постави

и проблем стварања једног ширег

програма на подизању опште

к улт у р е студената, нарочито о-

них који су непосредним системом

студија одвојени од терена умет-

ности, и уопште од терена друштве-

них наука.

Бора ПАВЛОВИЋ

УНИВЕРЗИТЕТСКИ ДАНИ
дина Бесама да Бољенћевћ остане на течају еконо-

мије пошто се сусрет с Илиниосом, Једна од најте-

жих и најважнијнх игара сезоне, трсбало да одржи

за недељу дана. „Тут-тут, ту-туууут!“ Јечао Је неки

студент диооким гласом и ми смо сви гледали на

Бољснћевћа погледом охрабрења. Heko Други Је од-

лично имитирао локомотиву како испушта пару. Го-

сподии Бесам је лично крунисао ову малу претставу

„Динг, донг, динг, донг, говорћо Је он пун наде.

Бољенћевћ Је бленуо у патос покушавајући да ми-

сли. Његово велико чело се набрало, трљао је огрои-

не шаке , а у лицу је био црвен.

„Како стч ове године дошли овамо, госш)Д«ие

Бољеићевћу?" питао је професор. „Чуфа чуфа, чуфт

чуфа“.

„Посло ме отац,“ одговорио Је фудбалер.

„На чему,' 1
питао је Весам.

„Добио сам стипендиЈу," рече полутка дубоким

промукпим гласом очевидно збуњен.

„Не, ие“ рече Бесам. Навсдите превозно сред-

ство. Чиме сте се возили?"

„Воз“ рече Бољенћевћ.

„Сасвим тачно", рече профссор. „Но, господине

Паџенд, хоћете ли
да нам кажете“.

Охајски уииверзитет је био у рукама државе

и зато су две године војне обуке биле обавезне.

Вежбали смо са старни пушкама и изучавали так-

тику Грађанског рата мада Је Светски рат већ био

почео. У 11 сати уЈутро хиљзде бруцоша и студе-

ната друге године развијали су се у даорпшту Г

стрелце, и пењали се на зграду стару зграду хеми-

ског института. То Је била добра вежба за начин

ратовања у Шилоху, али то није имало никакве ве-

зе са оним што се дешавало у Европи. Неки су ми-

слили да су иза свега тога немачке паре, али нису

то смели да кажу, Јер би их бацили у затвор као

немачке шпиЈуне. То је било време мрачних мисли и

означавало је, како верујем опадање вишег обра-

зовања на Средњем западу.

Као војиик нисам никад био добар. Већина об>

везника били су мрачии, равнодушни војници, али

Ја нисам уопште вредео. Једном је генерал Литл-

филд, који Је командовао одредом обвезника. no-

скочио предамном за време стројеве обуке и дрекнуо,

„Ви сте главна мука на овом Универзитету!“ Мислим

да Је сматрао да му врста људи као ја не одговара,

али можда је и мислио ua мене лично. Био саи

осредњи иа вежбама до више године. Отада сам

вежбао више него ма ко иа Западу пошто сам ре-

довно падао на испиту и морао све да понављам.Био

сам јсдини студент виших година коЈи је Још био у

униформи. у униформи која Је, док Је била нова,

учинила да изгледам као кондуктер у локалном возу,

али Је сада, бледа и тесна стајала на мени као у

неком веселом позоришиом комаду. то је имало

одлучујући, негативан учинак на мој морал. Ипак

сам дугим вежбањем скоро изванредан у престроја-

вању.

Једног дана је генерал Литфилд покупио нашу

чету и покушао да Је испремеће дајући ЈоЈ разли-

чите команде што је могуће надесно, налево,

надесно равнајс, налево круг, у колону по један итд.

За три минута сто и девет људи марширало Је у Јед-

иом правцу, а ја сам ишао супротно од њих под

углом од четредесет степеии. Чета, стоЈ!“ викну re-

иерал Литлфилд,“ ово је једини човек који је тачно

урадио!“ Произведен сам за каплара због тог успеха.

Идућег дана ме Је генерал Литлфмлд позвао у

своју канцеларију. Када сам ушао. убијао је муве.

Ћугао сам и он Је исто дуго ћутао. Мислии да ме

није запамтио нити да се сећао зашто ме Је позвао,

али то није хтео да призна. Убио је Још неколико

мува гледајући из изблиза пре но што би подигао

пуцаљку. „Закопчај капут!“ обрецну се. Сада ми-

слим да се обраћао мени иако је гледао у муву, али

ја сам остао миран. Друга мува се спустила на пар-

че хартије које је лежало пред генералом и почела

је да трља ногу о ногу. Генерал је опрезно подигао

пуцаљку. Покренуо сам се нестрпљиво и мува Је

одлетела. „Уплашио си Је!“ лану гемерал Литлфилд

гледајући строго у менв. Рекао сам да ми Је жао.“

То неће да измени ситуацију!" Одбруси генерал

хладнои војничком логиком. Није ми падало напа-

мет шта бих могао да урадим сем да појурим Још

неколико мува према генераловом столу али сам

остао миран. Гледао Је кроз прозор на приликс

студената које су ишле према читаоници. Најзад ми

је рекао да могу да одем. И отншао сам. Он или

ниЈе знао ко сам Ја био, или Је заборавио зашто Јс

хтео да ие види. Можда Је желео да ии се извиии

што ме Је назвао главном мукои на Универзитету, а

можда Је желео да ме похвали због мој сЈајног веж-

бања претходног дана и последњег тренутка се одлу-

чио да то не учини. Не знам. О томе више уопште

не разиишљам. Превео: Војин Димитријевић

KULTURA I UMETNOST

Позориште и публика
Прошлог четвртка студенти тех-

нике имали су приликв да чуЈу,

заиста, интересантмо излагање о те-

ми која Je увек актуелна м за по-

зоршину публику и за позриште.

Како Је друг Предраг Динуловић

окарактерисао однос гледаоца и по-

зоришта? Позориште he казао je

он некад бити изнад гледаоца,

некад he гледалац прерасти позо-

риште, а наЈидеалниЈи Је случај ка-

да се они заједнички уздижу,

Да бм дошао до иеких конкрет-

нијих података о могућности наше

даље међусобне сарадње, обратио

сам се још сутрадан директору Ди-

нуловићу да нам каже некслико

речи о напорима свог театра на

придобијању студентске публике.

Љубазно Је изишао у сусрет моЈој

жељи и рекао следеће:" Ми се пре

свега ослањамо на младе снаге зато

што млад гледалаи нема код себе

већ изграђених предрасуда према

животу, па Је због тога наше ме-

ђусобно ;вање олакшано. И-

наче, наша конкретна сарадња у

овој сезони почела је синоћном

дискусијом. Мислим да би било бо-

ље да ми одмах после премијере

неког комада прву репризу дајемо

специјално за вас а не као до-

сада да гледате поједине претста-

ве кад их се остала публика заси-

ти па да се после тога састанемо

ми као глумци, ви као гледаоци и

да поразговарамо о својим хтењи-

ма. Морам да напоменем да сам

веома задовољан иктересовањем ко

јим су слушаоци пропратили моје

предавање. Желео бих да се у то-

ку наших идућих дискусија што

више испољи борба мишљења а да

се људи не упуштају само у пита-

ња површинске природе. На крају

молим вас да поздравите ваше дру-

гове. Ја сматрам да he наш сваки

будући сусрет бити користан и за

вас и за нас“.

Веома Је похвална инициЈатива

која је потекла од стране Друштве-

ног Клуба студената технике за

одржавање дискусионих састанака

ове врсте. На осталим факултети-

ма је да покажу довољно разуме-

вања за ову иницијативу и да се

прикључе пометој сарадњи.

Влада СТОЈКОВИЋ

„САВРЕМЕНИ ГЛЕДАЛАЦ И С АВРЕМЕНО ПОЗОРИШТЕ,,

ПРВДАВАЊЕ ДИРЕКТОР А БЕОГРАДСКЕ ДРАМЕ

(PRO et CONTRA)

levi rakurs
„Аникина времена"

Неоправдано
потчињавање филма

литератури

НАВИКЛИ
смо током послед

ње две године да нам сва-

ки нови домаћи филм до-

несе све мање разочарења, Јер

је реализациЈа његова почела

да хвата корак са нашом прет-

ставом филма (чак, у тренуци-

ма: националног филма). Тамо

негде од „Невјвре". „Јаре госпо-

це“ и „Сињег галеба", преко „Му

тикаше"
до „Весне" „Концерта"

и „Сумњивог лица“ домађи

филм постао Је драматуршки

мање више чврст. Престао Је

да губи нека лица на пола фил-

ма, нестале су оне серије пеј-

сажа и разводњаваЈуће епизод-

не улогв ничим везане за филм-

сху акциЈу. Наш филм почео Је

да добиЈа своЈ р и т а м.

Зато се радуЈемо сваком моаом

филму знаЈући да је на добром

путу тражења и налажења соп-

ственог израза и не грдимо гла-

ено остатке театарске глуме и

тон коЈи Је лош као и пре осам

година. Стрпљиво се надамо да

he се Једном поЈавити Један сле-

дећи филм без недостатака про-

шлога, И одЈедном: „Аникина

срећних људи: распусне Анике

која блудничењем компензира

несрећну љубав и патњу и жи

хајла Странца који стреми ка

њој мучен и растрзан осећањем

кривице која га гони на злочин.

Мећутим, уместо улажења у

драму, аутори остају споља и

километарским моколозима, че-

сто бесмислении, уништаваЈура

сположење створено првим кли-

кама, Уместо да се приповетком

опис а н и догађаЈи, дог о д е

која блудњичењем компензира

несрећну љубав и патњу и
Ми-

слиуама, о-ни се Једноставно сли

кама приказуЈу. Местимич-

на изваредна филмска решења

губе се у препричавању слика-

ма спикеровог текста. Не Ан-

дрић, већ отсуство стваралачке

слободе су аУтори овог фил

ма себи ускратили у сасвим не-

разумном буквалном потчињава-

њу литератури условило Је сла-

бости овога филма. (Сав текст У

филму начињен Је механичким

кројењем Андрићевог уз претва-

рање неуправног говора у говор

у првом лицу. Ишло се дотле да

Михаило Странаи Михаило Странац
се умива се умива

времена". Филм у коме Је ра-

скорак између внртуозних по-

стигнућа у остварењу слике и

детаља и неуспеха режије у

општем остварењу дела већи не-

го икада.

Да ли узроци овом раскораку

леже у иесавладаним, можда и

несавладивим тешкоћама прила-

гођавање прповетке за екрани-

зацију? Доказ томе Је, рекло би

се, и каже се, отсуство драмске

повезаности и хроничарски ток

Андрићевог приповедања. Драм-

ског заплета нема у АндрићевоЈ

приповетци, али joj се то не мо-

же из Једног филмског аспекта,

ма колико то на први поглед из-

гледало чудно узети за недоста-

так. Филмска драматизација npo

зе лакша Је него екрамизација

драме. Док у случају драме,

чврсте драмске односе, простор-

но фиксиране за сцеиу, треба

реорганизовати за јвдан нов про

стор, у случају приповетке, от-

кривају се неограничене могућ-

ности за временски и просторно

слободан размештаЈ литерарних

чињеница у складу са захтевима

филма. Андрићеве приповетке

пуне су материјала подложног

визуализацији и драмитизацији,

што су погачиК и Pacnop први

у нашем филму открили. Лице

у приповеци „Аникина времеиа"

су темпарементне личности, ие-

задовољних страсти, мучена о-

сеКања кривицВ и промашено-

сти; неке судбоносне тежње при

мораваЈу их ма чудив одлуке и

њихови међусобни односи, коЈи

се не успостављаЈу у припове-

ци али о хојима ту чуЈемо, гра-

де бурна Аникна времена. Ма-

теријала Је дакле било.

После духовито изабраног тек-

ста коЈи ефекгио уводи у

атмосферу доба, почетак фил-

ма указује на умешност и

чраброст сценариста: Андри-

ћсва развучена нарација ве-

што je згуснута; приповедач-

ки материјал драматуршки је

оргаигизован у приче бивших

нубавника над мртвом Аником.

Развој драме Mofao се очекива-

ти у две паралелне линије, два

противречна развоЈа дваЈу не-

се одједном у ретроспективном

излагашу Лалета свакој логици

упркос појави МихаЈлов говор

који иаставља да прати слику).

Неоправдана инфериорност

према Андрићу водила је ауто-

ре несхватљивим решешима« О-

но што је Аника носи у себ и,

што ми у приповеци одмах з н а

м о, то се у филму одмах в
и ди,

она чедност коЈу она носи
у се-

би у пркос сво ме начи-

на живота, та њена унутраш

ња карагзгеристика прик р и-

вен понашашем, у филму

Је дата као Аникина видљива о

собина. Тако је унутрашња осо-

бина литерарним ( филмски не

писменим) уместо драмским по-

ступком претворена у спољну.

А ни по чему се не види да је

она блудиица коЈа Је узбудила

цео срез. Компромис у драма-

туршком послу значио је само

почетак. Онда долази главно:

монтажа, бедевиЈа коЈа под по-

гачићем иде куд она хоће.

Депласирано Је изговарати ал-

фу филмске монтаже да две

филмсхе слике ставл>ене једиа

поред друге добиЈаЈу нов сми-

сао, различит од оног коЈи еу

имале док су биле саме и да то

треба умети. И ако су поЈеди-

начии кадрови у овом филму

резултат озбиљне студиЈе, сли-

ке коЈе cnaja Погачић често до-

бијаЈу други смисао од оног ко-

Ји Је он хтео да им да. Зато ни-

је Једноставно досадно кад Ми-

хајло Странац увек поново без

икаквог разлога кваси главу на

оноЈ чесми, то је неприЈатно, јер

се oceha да је тим хтело нешто

да се каже. За гледаоца који Је

заслугом режије стављен у не-

доумицу, то постаЈе смешни ри-

туал једнога чудака гоњеног не

поихолошким комплексом, већ

ћудљивошћу невидљивог режи-

сера.

Познавашс филма ма како би-

ло велико и богато не може да

накнади квалитет неопходан у-

метннку који се зове филмско

осећање.

д. м.

Михаило Странац

се умива



150 STANARA
ZAUZIMA
1000 studentskih mesta

Iаставак са прве стране)

da ako se bude zaposllo u domu

moćl će da dobije udoban I lep

stan za razliku od njegovog kojl

je blo vlažan i bez dovoljno sve-

tlosti. I taj vodolnstalater prija-

vi se upravl grada za zaposlenje.

Kako je vodoinstalater bio ne-

ophodno potreban, uprava ga je

prlmila 1 zajedno sa dokumentl-

ma o radu primila i molbu za

stan. MeđutLm, kako je uprava

blagovremeno saznala da on i ne

mlsli da ostane duže u radnom

odnosu sa Studentsklm gradom,

već samo dok ne dobije stan, ni-

je mu dozvolila da se useli l on

je naravno posle kratkog vremena

dao otkaz.

Bivši blagajnik doma posle ras

kida radnog odnosa sa Gradom,

zaposlio se u Subotici, a stan za-

ključao katancem da sačuva stva

ri. Uzaludni su bili pokušaji u-

prave da se iseli. Za vreme otsu-

stva on ponekad u toku godine

navrati da obiđe stvari.

NAĐITE NAM STAN PA ĆEMO

SE ISELITI

Međutim, to nije slučaj samo sa

Studentskim gradom. U Student-

skom domu na Voždovcu živi i

radi nekoliko stotina studenata.

U svakoj sobi stanuje po peto-

rica, a u poslednje vreme pod !
uticajem upravnog odbora doma j
stuđenti su dobrovoljno pristali

da podele postelju sa još jednim

drugom dok se nekako stanje ne

reši. A tu postoji jedna baraka

među studentskim barakama u

kojoj stanuju radnici mašinsko-

stolarskog preduzeća »20 okto-

bar«. Oni ukupno zauzimaju 45

studentskih mesta. Kad je upra-

va doma apelovala da se isele, 1

odgovorili su; niađite nam stan,

pa ćemo se iseliti.

I u studentskom domu »14 :
decembar« stanje je slično.

Tamo 62 privatnn stanara za |
uzimaju 200 studentskih me-

sta. Uprava doma je pokuša-

vala da reši taj problem, pod-

nosila izveštaj kod nadležnih

organa pokretd'a to pitanje na

mnogobrojnim kon ferencijamn

i sastancima. Međut’m prob-

lem je i daljs o~tao nerešen,

privatni stanari i dalje tamo

stanuju. i

KAKO REŠITT POŠTOJECE

STANJE?

Prema nepotpunim podacima

dobijenim iz domova, oslobođe-

njem ovih mesta dobilo b’ se oko

1000 studentskih ležaja, što bi u

velikoj meri doprinelo rešenju

stanbenog pitania studenata. A

to se može postiči. Socijalistički

savez i sindikalne organizacije

posredstvom organa
vlasti mogu

to postići pravilnim

problema. Ako se ne mogu da

obezbede stanovi za privatnc sta

nare i iseliti ih iz domova. ono se

bar može povećat : kapaci+et do-

mova uz žtrvu ličnog korrodite-

ta. Kakva je razbka između tri

studentkinje i tri rad nee u domu

koje su
takođe bez porođ ce? Zar

опз ne bi m.ogio da dve

ili tri u sobi. Zor onaj službe-

nik koji je raskinuo redni ođnos

sa domom i zaposlio se u \ubo-

tici nije mogao da iznese stvari,

nego drži sobu zak'.jučanu č: tave

godine. Odgovorni organi trebali

bi da pokažu više brge i razume

vanja. јег taj se problem može re

šiti bar delimično.

Lj. STANKOVIC

Тeškoće

izlaženja
(Nastavak sa 1 strane)

SARADNJA JE BILA SLABA

I po vremenu i inslstiranju, pose-

bna je pažnja posvećena pitanju me-

đusobne sarađnje. U tom smislu utvr

đenl su praktični zaključcl. Već u

idućlm brojevima sve će redakcije

početi đa objavljuju materijal iz ži-

vota raznlh univerzitetskih centara.

Tako će studenti moći da zađovolje

interes za način žlvota na druglm u-

niverzltetima a organizacije će moćl

đa se koriste međusobnom izmenom

iskustava.

Na kulturnim rubrlkama objavlji-

vaće se priče, pesme, prikazl itd. iz

svih gradova sa stuđentskim organl-

zacijama. »Stuđent« će u jeđnom od

narednih brojeva, pesmama 1 kratkim

beleškama pretstavitl svojim čltaocl-

ma nekoliko mladih slovenačkih pes-

nika.

Za uspešan rađ studentskih Ilstova

vrlo je značajna pomoć studenata Cl-

talaca. Ona može blti različita. Pored

širenja lista bilo bi korisno da stu-

denti prave svoje primeđbe na list,

daju sugestlje, predlažu, traže napi-

se koji ih irtercsuju itđ. »Student« je

uveren da će čitaoci razmisliti o o-

voj obavezi prema svom listu.

Na završetku savetovanja, đonese-

na je ođluka da konferenclja buđe

stalna i đa se svake godine održava

u drugom me§tu. Sledeće savetovanje

ođržaće se u Zagrebu krajem okto-

bra iduće godine.

V. I.

PRAVO

RESENJE?

(Nađtavak sa 1 strane)

bez prepreka nastavljaju do za~

vršnog univerzitetskog obrazo-

vanja. Takva krupna mera ima

svoj značaj i u tome što postup-

тго gimnaziju sa središnjeg po-

loiaja koji zauzima u dosada-

šnjem prosvetnom sistemu stav-

Ija na ravnopravnu osnovu sa

drugim vrstama srednjih škola.

Istiiemo ovaj problem i zbog to-

ga, što je sasvim normalno i

jasno da će svršeni učenici sred-

nje stručnih škola i inače, ne

samo prilikom upisa, nego mož-

da i u prvoj godlni studija, biti

u objektivno nepovoljnijem po-

ložaju u odnosu na svoje drugo-

ve koji su završili gimnaziju.

Naravno, isključivo kao posledi-

ca orijentacije u nastavi srednje

stručnih škola. Staviti tim mla-

dim Ijudima već sada oštre pre-

preke za studije na Univerzite-

tu, znači onemogućiti ih u situ-

aciji kgda tek treba da odmere

svoje snage, г to polazeći sa ne-

povoljne pozicije, da pokažu šta

mogu da postignu radom na U-

niverzitetu.

.

Mislimo da bi odbor za

prosvetu republičkog Izv.ršnog

veća takođe trebalo da uzme u-

češća u toj diskusiji jer se u-

pravo i radi o sprovođenju od-

luke koje je taj organ doneo.

ОРЕТ PROTEKCIONAŠTVO

NASTAVA KLINIKE

(Nastavak sa I strane)
j

teresantniji. A na Kraju svi tl pri-

merl naiaze svoju potvrdu u pedav-

nim događajima kao što je bojkot

ispita studenata prve godine stoma- '

tologije, i u nedavnoj »revoluciji« na

Novom Beogradu; gde su desetine 1

članova Saveza komunista bi!i pri-

sutni i dozvolili nekolicini provoka-

tora i neprijatelja da povuku za

sobom masu. Clanovi Savcza kcmu-

nista gledaii su kako se pr?d rjima

žlvot odvija, mesto da ga aktivno

menjaju. Siedi: verovatno smatraju

da Je plaćanje članarine jedina pra-

va dužnost čianova SK. I tako po-

sle ovo nekoliko drastičnih prim'Ta

iz referata druga Kostića, potreba

za podizanjem političke kulture, a

naročito razvijanje poiitičkog reflek-

sau redovima članova SK goruće je

pltanje.

Iz plejade slabosti organizacije nl-

kako se ne može mimoići Clnjenica

da je u članstvu SK ove godlne bl-

la gomila loših daka. Od 160 komu- (
nlsta treće godine, prešlo je na če-

tvrtu 67. Cifre na prošlogodišnjoj

prvoj gođini daju nekoliko puta po-

raznije rezultate. Koliko je orga-

nizacija učinlla da se u tom osnov-

nom pitanju nešto promeni možda

je tu trebalo određenije govoriti.

Ipak, treba rećl da je prganizaci-

ja u jednom šlrem smislu dobro ori-

lentisana. Prošlogoriišnji rad imao

je za osnovu rešavanje onih pitanja

čijl će rezultati đatl što više dobrih

lekara.

Kako organizovati ideološko poli-

tlčki rad bilo je pitanje mnogih di-

skutanata. O tome je bilo razlUntih

mišljenja. Ono o čemu su se svi sla-

gali je uverenje da ind'ferenlnost ko-

munista prema llčnom političko ide-

ološkom nivou uslovila је kod dosta

komunista ideološku nepismenost.

Njihov neposredni politički uticaj na

sređinu, upuStanje u diskusiju i ne-

posredno objašnjavanje, pogotovo рго

blematike naše spoljne 1 unutrašnje

ekonomske polltike često je sveden

na nulu. Diskusija je pokazala da su

te slabosti komunlsta pronegđe uzro-

kovale pojave anarhističkih istupa.

Koliko je neposredno učešće ko-

munista u rešavanju problema kadro-

va pokazuju da se na tom prupnom

pitanju javile mnoge slabostl. One su

na konferenciji postale naročito očl-

gledne pošle diskusije druga Josipo-

vića. Josipović Je vrlo übcdljivo, sa

dosta konkretnih slučajeva pokazao

kako sii često dovođeni ijudi na na-

stavne položaje ili kako je dodelji-

vana stipendija specijalizacije i to

vrlo Cesto baš onim Ijudima koji to

nikako ne zaslužuju. On je ukazao

na primere da su izvesnl dobill spe-

cijalizaciju koji su za vreme studiia

1ц i studerat i ili su

direktno bili reakcionari ili mr.l cr-

zanti, špeknlanti, pa
su zbog tih svo-

Jih slabosti bili isključeni iz organi-

zacije stuđentske omladlne. Iz tih С1

njenica se vidi da pltanje kadrova

nije nikako naivan problem. On je

postao politički, pogotovu što se us-

put ispoljavaju drugc slabosti kao

protekcionaštvo, sistem veze, urgira-

nja i upoma zalaganja.

Problem nastave usko je vezan sa

problemom kadrova. Uz to materi-

jalna baza nastave o kojoj su mnogi

diskutanti govorili, nameiće puno te-

škoća. No, ne radi se ćesto o objek- j
tivnim teškoćama kaliko o ličnim sla

bostima a naroćito u pogledu ospo-

sobljavanja kadrova koji već posio-

je na fakultetu. Ponegde tih mladlh

kadrova uopšte i nema, kao što je

slučaj katedre biologije Ш fizikc ko-

je zasada nemaju nikakve nade u mla

dim kadrovlma. Ili slučaj Ušne kll-

nike na kojoj nije bilo nastave pet

meseci, јег se posle otpuštanja biv-

j šeg profesora nije postavlo nijedan

specijalista da nastavu vođi. Takav

Je slučaj 1 sa nekim drugim klinl- 1

kama i instltutima. Sem toga ovđc

se ispoljava vrlo karakterističan рго

blem idejne borbe među nastavnim

osobljcm, mada su često očigledne

greške 1 nepravilnosti u radu udru-

ženja nastavnika, one se mimoiiaze

i niko se ne upušta u direktnu borb.i

sa tim pojavama. Konstatovano je da

postoji vrlo nezdrav odnos između

uprave klinika i instituta i udruže-

nja nastavnika. U upravi klinika i

instituta učaurio se krug samovolj-

nlh birokrata kojima se ne sme sta-

vitl nikakva primedba. Posebno je

pomenut slučaj Branka Milića, uprav-

nlka klinika i Instituta koji svojim

grubim i osornim stavom prema oso-

blju ove ustanove pređupredi svaki

pnkušaj kritike nepravilnih postnpa-

ka. D. K. - R. V j

SLIKA NEDELJE

Na Filozofskom fakultetu nema dovoljno prostori '

za održavanje svih časova. Dekanat je pribegao iznajmlji

vanju učionica i na drugim fakultetima. Samo to nije bu

uvek sasvim ostvarljivo јег bar za sada niko nije u stanj’

da koordinira sve te časove. Naš fotorep>orter snimio j (

grupu studenata Filozofskog fakulteta kako već čitav sa

čekaiu pred jednom učionicom na Pravnom fakultetu u

koioi ie u isto vreme zakazano jedno predavanje i iedm

konferencija.
<Snimio Sava Anđelković >

VESTI SA EKONOMSKOG

FAKULTETA

Godišnja skupština

udruženja studenata

Održana je godišnja skupština

Udruženja studenata Ekonom-

skog fakulteta. U izveštaju koji

je podneo Arsenović Velimir,

pretsednik Odbora udruženja

konstatovano je da је Udruženje

u protekloj školskoj godini u

svom rađu, a naročito u politič-
kom i kulturnom, postiglo vidne

rezultate. Podvučeno je da Је

Uđruženje uspešno sarađivalo sa

nastavničkim savetom.

ДИПЛОМИРАЛИ СУ...

Ha Природно
- математичком

факултсту у октобарском ис-

питном року: Зоран Кнежезић

са ггросечном оценом 9, Даница

Јовановић 8,77; Предраг Бог-

дановић 8,33; Радасила Жигић

8,70; Спас Сотиров 8,17; Нада

Петровић 8,11; Драган Весели-

новић, Вранислав Мијатовић,

Радослрв Радосављевић, Дани-

ло Илић, Драгица Обреновић,

Јеротије Остојић, Ђорђе Рајич-

ковић, Надежда Новаковић, А-

на Вишљев, Крстомир Милен-

ковић, Гордана Јаношевић, Пе-

тар Рајковић, Д:лпан Николић,

Ђорђе Милаков, Светислав Мик

чић, Предраг Грдовић, Будимир

Тзокић, Драгаи Нинковић, Ко-

Кандидати за фа-

култетске савете

(Настаиа* са треће стране)

Дрхитектоиски фзкултет: ЈО-

СЈШ СЛОЕОДЛ, студент V го-

дине, секретар Савеза комуни-

ста факултета.

Прпродно-матоматички факул-

тет: ЖЕЉКО ВУ.ТИЧИЋ, сту-

тент Ш год’:не. претседник У-

тружеша студената, врло добар

згудгнт.

ВЛЛДЛ уроШЕБИГж, студент

Ш год:
-

пе физичке хеммје, члан

факултеттог комитста и се-

крстар ссковне организациЈе

СК.

ГЈтомахслсшкп факултет: НА-

ДА Г.ОЖОГИЋ, ЛЛВЕРИЈАН

ЈОЕЛИОСХХТж и ЈНПЛРИТж КО-

СОБКД, претседник удружења

студепата.

Рудареки факултст: СРЕТЕИ

J Ј ’ ЛИ СД ВЛ»ЕВИТ».

Прг.зки факултет: IУIИОДРЛГ

ПЛВЛИЋЕВИТж, студент IV го-

дине, претсеДкпк удружен>а Са

веза ртудсната.

51?Л*пр:ски факултет: НЕНЛД

СЛПИТж.

Neodgovorno i neozbiljno
GODIŠNJA SKUPSIINA

MAŠINSKU TEHNIKE

Posleđnji broj »Stuđi-nta« doneo

je kratak napis M. Miletića »Konfe-

rencija SK Mašinskog fakulteta« sa

krupnim podnaslovom u cantru

diskusije«. Sa kakvom neozbiljnošću

je pisano govorl i to Sto ovo ntje

biia konferencija Saveza komunista,

već Saveza stuđenata. Drugo. Sto

3+ 1 nije bilc u centru diskusije,

iako je bio jedan ođ problema o

kojima se diskutovalo. PokuSaću

da svestranije objasnim rađ uđru-

ženja po školskim pltanjima.

USPESNA saradnja

Saradnja između udruženja Save-

za stuđenata i nastavničkog kolagi-

juma počela je da doblja svoj puni

oblik. Postignuti su dosta korisni i

konkretni rezultati. a naročlto prl

stvaranju novog nastavnog plana i

programa. Sekretar udruženja Aca

Stamatović istakao je u godišnjem

izveštaju »Razgovor i sasianci koje

smo mi preko svojili pretstavnika

imali sa
i asistentima,

pokazali su da je moguća ukrena i

ravnopravna saradnja. Takvom se

saradnjom mogu rešiti problemi va-

žni za uapešan i normalan rad na-

šeg fakulteta«. Istaknuto je da će

upravljanje predviđeno univerzitet-

skim zakonom omogućiti đa Univer-

zitet izvršava svoju društvenu ulo-

gu izgrađnje i va-pitanja stvarno

socijalističkog stručnjaka.

POVODOM OGRANICENOG

POLAGANJA ISPITA

Mišljenje udruženja je bilo* i o-

staje to da donošenjem brzih odlu-

ka iz režima studija i to za vreme

polaganja ispita, čak bez obaveznog

tumačenja ođluka, pretstavlja samo

po sebi neodrživ đokument, јег nije

odraz postojećeg stanja na Mašin-

skom fakultetu niti pretstavlja mi-
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šljenje većine profesora. Cinjenlca

je da je naš Savet poništio svoju

odiuku o neograničenom broju po-

laganja isplta na osnovu rešenja rek-

torata. Nepobitno je i to da, napri-

шег, na zagrebačkom fakultetu va-

žl 3+ 1. all pretstavlja puku formal-

nost profesorl se ne pridržavaju

toga, Јег ocenjuju realno stanje. Po-

stavlja se pltanje zašto je potrebno

donosrtl uredbe samo da bi forma

bila zađovoljena. Međutlm, tačno je

1 to da udruženje nlje frontalno

ustaio protiv ograničenog broja po-

laganja ispita. Ograničenje Je za di-

skusiju kada bi ga trebalo prlmenji-

vatl. Ođređenlje rečeno, kada se na

fakultetu stvore svi uslovi za uspe-

šno studlranje, tj. kad se obezbede

prostorlje za slušanje pređavanja 1

izvodenje vežbi, obezbedi pomoć Ш

nastavni kadar iH što Je najvažnije

u potpenostl prtmeni nov program,

1 u skladu sa novim

nostavrtm' pfanom. Tada će biti mo-

SSćfes ~rnwcsfc оетапКедјр. TSao ite-

straciju navešću: studenti prve go-

dine treba da slušaju predavanja po

400 u jednoj sali, čiji kapacitet iz-

nosi 250 mesta. Sa ovlm se nl naj-

manje ne prikriva neozbiljnost iz-

vesnog broja stuđenata pri studlra-

nju, tj. njihov nerad i usled toga

navodim ovaj podatak: statiku je

prljavilol9s studerata prve godlne, a

položilo svega pet itd.

U referatu i điskusijl istaknuto je

đa je udruženje političko vaspitnom

radu dalo prioritći. Pri tome osnov-

na tendencija je bila ićl u korak sa

našim društvenim i privrednim raz-

vitkom, povezujući uvek praktična

iskustva sa teoretskim klasičnim po-

stavkama marksizma. Konkretne for-

me Ideološkog rada blle su disku-

sije po godinama, predavanja za

celo udruženje 1 grupe za ideološkl

rad. O kulturno zabavnotn životu re-

čeno je da pretstavlja poseban pro-

talem za ceo Univerzttet.

ДРУГО САВЕТОВАЊЕ АРХИТЕКАТА

ТЕЖИШТЕ НАСТАВЕ ПРЕНЕТИ

У АТЕЉЕА

Саветовање сасвнм аодбацнло ао броју учесннка

ааармантно траЖење арнјемннх нспнта Одбацнтн

соедњошколскн тна наставе Летња школа у Задру

Makeia kosturnioe na Taš Majdann

У наставку рада саветовања

читани су реферати архитеката

из привреде, затим загребачхог

провесора Шегвића, рефврати

студената свих уетшерзитетских

центара о ггро&лемима наставе

и васпитања а онда се прешло

на дискусију и доношење резо-

луције.

Делвгат Затреба констатовао

је забрињавајућу појаву да од

1200 београдских студената ар-

хитектуре, саветовању прису-

ствује свега педесетак. Међу-
тим, већина учесннка није се

забринула толико тим игнори-,

сањем саветовања од стране

студената, него је као рефрен
већине понављам уздах (цитат
из записника).

Коме ми све ово говоримо,

где су професори,' где знанајне
личности из оперативе- власти,

друигша архитеката, штампе

итд.???

Велики број драгоцених и

брижљиво припремљених науч-

них радова чуло је овега неко-

ливзо десетина делегата, док је

цео факултет готово комплетно

остао по страни, а то је нео-

простив пропуст и промашај.

Вапај за бољкм материјалним
условима, понављан је тако

©нергично, ао да је Архитектон-
окм факултет, једини који их

тражи и једини који постоји у

Београду и као да то није про-

блем нашег Београдског универ

зитета и као да се то може пре-

ломиги онако преко колена сла-

н»ем делегације у Савезно из-

вршно веће...

Ниједан од дискутаната није

се нашао побуђен да помањка-

ње простора објасни објективно
и реално, приливом великог бро

ја студената на све наше факул
тете после доношења познате У-

редбе о слободном упису. Чак

су појединци алармантно тра-

жили поновно увбђење тгријем-
них исгтита!

Делегат Сарајева је истакао

да су код њих услови веома до-

бри и да њихов факултет при-

ма редовну и значајну помоћ из

хтривреде.

Про<фе<х>р Шегнић рекао је у

дискусији да досадашњи тип

средњошколске наставе на ар-

хитектури треба заменити ака-

демским студирањем у коме не-

ће бити расцеоканости. Студи-

je треба разделити на две гру-

пе и три катедре и тежиште ра-

да бацити у ,атељеа.

На крају су донети заључци

у којима има врло конструктив-

них предлога за реорганизааци-

ју наставе.

Студирање би се делило у при

премни део студија који траје

прве две агодине- ггосле којих
би кандидат могао да добије ди-

пјјкхму и оде у привреду као тех

ничар, и у главни део сгудија

који би се одвијао у ател>еима

под руководством једног профе-

сора и групе доцената и асисте-

ната. Шеф атељеа водио би сту-

денте тахорећи од уписа до ди-

пломирања; чиме би се повећа-

ла њихова међусобна одговор-

ност.

Ови атељеи могли би да при-

мају конструкторске задатке и

тиме би се финансиски осамо-

сталили.

Методу парцијалног (средњо-

школског) усвајања знања, тре-

ба замвнити методом интегри-

рања свих дисциплина у сми-

слу васпитања архетекте као

креатора и координатора еле-

мената фуккције, композиције

конструкције и економије.

У резолуцији о међуфажултет

ској сарадњи предлаже се осни-

вање летње школе архитектон-

ских наука негде у Далмацији,

првенствено у Задру, који пру-

жа врло плодно тло за пројек-
тански рад. У овој летњој шко-

ли поред истакнутих професора

из земље, могли би да прегле-

дају и реномирани архитекте из

иностранства.

М. МРЋАНОВ

БРУЦОШКО

ВЕЧЕ

Мађарско културно-у метнич-

ко друшшо „Јозеф Атили“ ор-

ганизовало је бруцошко вече

искљууиво за бруцоше мађар-

ске националности који су ове

године ступили на београдски

Универзитет. Програм вечери

био је сав у духу традиционал

них обреда младих студената

пре ступања на Универзитет.

Мала сала јеврејске огшгшне

била је дупке пуна. Озбиљна

примедба приређивачима се мо

же ставити што је на овој тра-

диционалној гхрослави било све

га неколико студената других

националноти. Изгледало јекао

да се овај обред врши негде

изван Београда, КУД „Јозеф

Атили“ које окупл>а мађарску

националну мањину у нашем

главном граду, а највише сту-

денте мађарске националне ма-

њине, требало би да више у

свом раду ради на продубљи-

вању односа са студентима дру-

гих националности а посебно

на овим традиционалним про-

славама. На тај начин he и

друштво ооравдати своје по-

стојање. Иначе подвајање мла-

дих студената који први пут

долазе у нову средину не би

довело до неког жељеног у-

опеха, већ само до издвајаЈва

које не води никавом успеху.

Такав се утисак добио на о-

вој прослави.

С. ВАЛЧИЋ

IZ STUDENTSKOG DOMA IVO-LOLA RIBAR

РАСПОДЕЛА ДОТАЦИЈА

U studentskom domu »Ivo Lo-

la Ribar« već nekoliko dana dve

komisije rade na ekonomskoj ka-

tegorizaciji studenata stanara

ovog doma. Komisija će, na os-

novu mesećnih prihoda, razvr-

stati studente u tri grupe i do-

deliti im odgovarajuču pomoć od

dotacija koje će uskoro ovaj dom

da dobije. Prema grubom pro-

računu komisije oko 30% stana-

ra ovog doma primiče pomoć.

•Ovakvo organizovanom raspo-

delom dotacijc, izbeći će se de-

ficit u koji je dom ulazio goto-

vo svake godine. Tako, ovogodi-

Snji deficit je oko 2,800.000 din.

Do njega je došlo zbog toga što

јз početkom ove godine pobolj-
-san kvalitet ishrane, dok su ce-

ne ostale iste. Deficit je trebalo

da nadoknadi, kako je to dosada

činjeno, Savet za prosvetu NRS

i grada Beograda. Međutim, ove

ustanove su odbile da učine ovo.

Ulaženje u deficit, ako je to ne-

minovno, moralo se činiti spora-

zumno sa ustanovama koje ga

nadoknaduju. Time bi se izbe-

gle sadašnje komplikacije.

Drugovi iz upravnog odbora

studentskog doma »Ivo Lola Ri-

bar« misle da domove treba pod-

vrgnuti određenim forumima,ta-

ko da bi se znalo ko njima ru-

kovodi u pogleđu finansija (iako

upravni odbori treba da podnose
račun pred studentima stana-

rima đoma).

S obzirom da su cene pokaza-

le izvestan porast na tržiStu, sta-

nari doma »Ivo Lola Ribar«

predlažu da se uvede jedinstve-

na tablicu ishrane za sve stu-

dentske restorane, pošto i cene

ishrane u restoranima su зко-

ro iste.

U ovom domu ima još i niz

đrugih problema koji utiču na

pravilno finansisko poslovanje.

Jedan od njih je i povećanje so-

cijalnog doprinosa na 40%, za-

tim mali kapacitet doma, зкхеро

električno sveflo, neboga o m-

ventara doma od strane^pošetli-

'П2Ш ПРЦП ~WKL .?)

Od ukupnog broja stanara o-

vog doma 70% su članovi Save-

za komunista. Ali, njihova po-

moć upravnom odboru dosada je

bila minimalna.

Potsoji niz problema koje je

moguće rešiti samo svakodnev-

nom saradnjom upravnog odbo-

га i stanara doma.

L J. Đ.

Вече солидарности ca колони-

јалним народима

У суботу, 6 ов.м. одржано је
на Правиом факултету „Вече

солидарности'*, које је ттрире-

дио Клуб за међународну са-

радњу Београдског универзи-

тета поводом „Дана борбе про-

тив колонијализма".

О значају борбе против коло

нијализма и прилогу који у

том смислу даје наша земља,

говорио је Војин Рус, сарадник

Института за међународну по-

литику.

EKONOMSKI PROBLEM

STUDENATA

OVOG

PUTA
REKTORAT

Za nepune dve ne delje irnamo

priliku da komentarišemo dve

različite odluke čiji je zajednič-

ki imenitelj to što nisu ni pri-

premljene za neposredno sprovo-

đenje u život, ni prethodno obja-

šnjenje.

Odluku Upravnog odbora

dentskog grada na Novom Beo-

gradu njene posledice već smo

komentarisali.

Rektorat Beograđskog univerzi

teta doneo ie tokom protek!e ne-

delje odluku kojom se
obustavlja

davanje stipednija za mesec no-

vembar svim studentima koje su

Rektorat, odnosno dekanatl stlpen

dirali. Tom odlukom, prethod

nog upozorenja ostavljeni su bez

neophodnih mesečnih prihoda u-

pravo oni studenti čiji ie materi-

jalni položaj takav da su na

osnovu njega stipendije i dobi-

iali.
4

Že lelo se kako smo obavešteni,

da se proveri da li stipendisti re-

dovno polažu ispite, tj. izvršava-

ju svoje obaveze prema školi, da

se izvrši izvesna preorijentacija

u dodeljivanju stipendMa (veći

broj i u
već em iznosu dodeliti

stipendije studentima poljopri-

vrednog i rudarskog fakulteta),

da se provere mogućnosti za o-

stvarenje sugestije Odbora za

prosvetu izvršnpg veća

o povišenju iznosa stipendija ko-

je se daju ргеко univerzitetakih

organa. Posao van sumnje neop-

hodan i koristan.

Mqđutim, njegovo ostvarivanje

је počelo na pogrešan način. U-

mesto normalnog perioda

rada komisija, za vreme koga bi

studenti stipendisti univerziteta

dobijalj stipendije na dosadašnji

način naglo se prišlo obustavlja-

nju stipendija.

Posle intervencije Univerzitet-

skog odbora Sav eza studenata,
odluka je stavljena van snage.

Opravdano moramo postaviti pi-

tanje zašto se odluke, a naročito

one које zadiru u ekonomske pro

bleme studenata donose na рге-

čac, i stvaraju sasvim nepotreb-
no novi problemi pored onih ko-

je već imamo.

Takav metod rada utoliko je

manje dopušten i manje oprav-
dan ukoliko se radi o ustanovi

ranga Rektorata Beogradskog
univerziteta.

Svi dosadašnji podaci i isku-

stvo jasno ukazuju da prividna
brzina ustvari znači samo reša-

vanje pod znacima navoda stvar-

nih studentskih problema.

Одаах по завршегау своје годишње коиференције пре-

ко четрдесет студената гарава отпутовали су у ЈБубова-

� УНИВЕРЗИТЕТСКА ХРОНИКА *



ЕКОНОМИЈА

И ТЕХНИКА УЧЕЊА (III)
Сви повољни услови спомињани у претходна

два члаика само су помоћни. Они нешто значе

тек кад има оних којима помажу. Зато нам прет-

стоји упознавање са таквим факторима за уче-

ње од којих не само да зависи да ли ће успех

бити већи или мањи, него и да ли
ће га уопште

и бити. То су
ПСИХОЛОШКИ УСЛОВИ

Воља

Међу њима је један чији је значај доминан-

тан и без којег не вреде много правила за ра-

ционализацију учења. То је добро позната воља

или како је још зову намера, тежња, же.ља. Во-

ља за радом.

Многи неповољни физички и физиолошки у-

слови бивају од снажне воље занемарени и пре-

виђени и тако онемогућени да се развију v пси-

холошки неповољне. Воља објашњава многе не-

успехе и већину успеха. Због ње се често пре-

увеличава способност коју неко има, или, се не-

оправдано мисли за безвољне и нераду накло-

њене да су и неинтелигентни.

Као што на многим факторима господари, чи-

тав низ услова је изграђују и формирају. То је

средина са својим социјалним, економским, кул-

турним, психолошким и педагошким моментима.

Да би се окренула од нерада ка акцији, потребна

је често темељита измена става према многим

животним појавама и увиђање њихових одгова-

рајућих, правих вредности.

Оно што практично може у њеном формира-

њу сама особа да учини јесте да силом ради,

стално и упорно, да се предаје послу читава, без

остатка. Тако ће постићи известан успех који ће

са своје стране развијати симпатију према раду,

и. ето, воља је тако већ почела да се ствара.

Ако поред намере да се нешто научи, постоЈе и

друге које треба да се изврше у том истом вре-

мену ефикасност рада се смањује.

Студент који је дошао v библиотеку да учи

или да се види са колегама, поразговара са њи-

ма, прочита новине. или, било шта друго, још,

да обави, после вишечасовног рада отићи ће из

ње са далеко мање упамћених података, правила,

закључака од онога коме је једина намера била

да учи.

А ни на предавања не долазе само са наме-

ром да упамте оно што се излаже. Један је Д°-

шао и за то што не зна где би иначе провео та

пва сата. Други и да би позајмио од неког бе-

лешке са ранијих предавњаа; трећи. слуша све

што се говори. али, он је ту зато што треоа

се упозна са девојком чије ra очи узбуђују. а

присутни су и они који су На предавања дошли

једино зато да
би упамтили оно што се излаже.

Намера да се учи бива значи ометана и пре-

кидана од других. То смањује концентрацију, па

жњу, без којих се памћење не да ни замислати.

НАМЕРА И РОК. Ни најмање ниЈе свеЈедно

да ли то што учимо намеравамо да знамо само

на испиту или и касније. у животу. Ни то HHje

ненаучно закључено. Од једне групе тражи се да

одмах после учења понови
бесмислене слогове.

Од друге тек кроз
14 дана. Међутам. и прва гру-

па је испитана кроз 14 дана, али je знала за 20%

мање од друге. Једино зато што при учењу нијс

имала намеру да памти дуже време. Отуда код

оних који на предавању пажљиво слушаЈу и имз-

ју озбиљну и јасну намеру да то и упамте, нзј-

више и најбоље ће се сећати кзснијс, у животу,

као стручњаци, такви који нису мислили да је

знање потребно једино за испит.

Свест да нешто треба памтити у дужем року

делује да особа и ненамерно, у себи, врши сли-

шавање градива у временском размаку између

учења и тога рока. Други разлог је у томе што

та свест већ при самом учењу чини да се улажу

озбиљни напори. Практично не долази У обзир

нека нарочита разлика у напору да ли се учи за

испит или за живот. Овде је важна та свест, која

произилази из одговорности која се oceha и ка-

ква се тражи од стручњака. ,
уопште, из става,

малограђанског или напредног, који неко има

према раду, и, знања о животнии вредностима.

ПАЖЊА. Отсуство пажње онемогуава да се

било шта упамти. Они који је немају довољно

јаку, треба да изграђују вољу и интерес који је

буде и одржавају.

Методе учења

Може да постоји врло јака воља и naiMepa

али ипак да није постигнута потпуна рационали-

зација учења. Педагошка психологија је доказа-

ла да успех зависи и од метода учења.

МЕТОДЕ ЦЕЛИНЕ. Неко учи теорију вишка

вредности, рецимо, део по део. Подели све rpa-

диво о њему на три или четири дела и онда учи

најпре први део. Прочита ra више пута па када

осети да зна, прелази на други део. Онда на тре-

ћи. HeiKo други чита од почетка па до краја. Тако

и први и трећи и још који пут. Која је метода

боља? Сигурно овог другог. Први ће брже научи-

ти и мање ће пута прочитати градиво. Други ће

значи морати да уложи више напора. Али то ће

баш учинити да боље и дуже памти.

Разлози који методу целине чине бољом од

делимичне јесу у ономе по чему се целина и

разликује од дела. Смисао се у делу градива те-

же увиђа, јер је он v целини. Смисао и чини да

се чињенице повезују, организују. Тако научено

боље се упамти, па и дуже траје.

КОМБИНОВАНА МЕТОДА. Али ако целина

има делове неједнаке по тежини, онда није ко-

рисно понављати и оне делове који су лакши.

Исто тако сувише д>то градиво требало би по-

делити у мање смисаоне јединице. Зато се упо-

требљава и комбиновање ових двеју метода. На-

учи се први део, па онда пређе на други који је

рецимо тежи, прочита много више пута па се онда

читају први и други део заједно. И тако са тре-

ћим делом, итд.

МЕТОДА РАСПОДЕЉЕНОГУЧЕЊА. Није све-

!едно ни да ли се нешто учи непрекидно, у кон-

тинуираном, или, са прекидима, у расподељеном

времену. Предност је на страни расподељеног

учења. Паузе које оно нма нису празне и беско-

рисне. Мисли о ученом често и без наше воље

долазе и тако се врши извесно понављање. Осим

тога, оно. што се раније научи. много се лакше

учвршћује него то што непосредно претходи но-

вом обнављању.

(Свршетак у идућем броју)

СПО РТ

Бронштајн прати

игру Матановића
ЦРТИЦЕ СА ШАХ-ТУРНИРА

Публика бурно поздравља

стаку победу наших претстав- ;
гогка, а нарочито Матановића и

Ивкова. Играчи који још нису

завршили партије узнемире се.

То је разумљиво, пошто су мно

ги у оскудици времена за раз-

мишљање. Али само један од

њих је јавно протестовао. По-

беду Матановића над итали-

јанским мајстором Пореком, гву

блика је бурно поздравила.

Пилник је устао и нервозно

ширио руке. Међутим, и то је

разумљиво. У том тренутку и-

мао је изгубљену позицијупро

тив Швајцарца Нивертелта.

*

Брошптајн је сматраи препо-

четка турнира сигурним фаво-

ритом. Чак су му неки пред-

виђали и убедл>иву победу. А-

ли у последњим колима у ко-

рак са њим иде Матановић, а

за петама им следе неколико

такмичара. Зато није чудо што

Бронштајн чим се дигне са сво

је столице, одмах прилази сто-

лу за којим седи' Матановић.

!Ако није код Матановићевог

стола, он са другог краја би-

не посматра на демонстрацио-

ној #абли приказ Матановиће-

ве партије.
-tr

Совјетски велемајстор Брон-

штајн познат је као одличан,

готово ненадмашан, играч бр-

зих партија. У игри са Кара-

клајићем он је за два сата по-

вукао дванаест потеза (за два-

наести потез мислио је читав

сат). А у игри са Вејдом на пр-

ви потез мислио је двадесет

мииута. То му није сметало да

се успешно извуче из „цајт-

нота“ и дз готово изхубљену

партију са Караклајићем ре-

мизира, а Вејда победи.

У броју од суботе „Спорт“ је

I донео карикатуру аргентинског

| велемајстора Пилника. Она је

I у четрнаестом колу за време

В одигравања партија изазвала

интересовање и смех код уче-

сника. Пилник је са рашире-

ним примерксм „Опорта“ сто-

јао и показивао своју карика-

туру и кроз смех говорио да

се не слаже са њом. „Не личи

ми.“

У десетом колу Караклајић

се против
Ивкова провео у ду-

ху оне народне пословице : „Ко

хоће веће, изгуби оно из вре-

ће“,

Пошто је био уморан од а-

нализе партије из претходног

кола са Петросјаном, Иоков }е

у двадесет друтом потезу пону-

дио реми. Караклајић је одбио

поделу лоена. После неколико

успелих потеза Ивков га је до-

вео у шкрипац* и приморао на

предају
-ддв.,—в. i

МАЛИ РУКОМЕТ

У недељу- пред око 1.500 гле-

далаца, одиграна је на стадио-

ну „Партизана“ на Малом Ка-

лемегдану утакмица у малом

рукомету између репрезентаци-

ја студената Медицинског фа-

култета и студентске регг,ре-

зентадије Штутгарта (3. Не-

мачка). После веома живе и

узбудљиве игре победили су до

маћи са резултатом 19:8. И по-

/ред овао високог пораза гости

су оставили одличан Јггисак

пруживши жилав отпор рази-

граној екипи Медицинскрг фа-

култета.

У екипи Штутгарта нарочито

су падали у очи својом лепом

игром леви бек и центарфор.

док су код домаћих играли сви

одлично а нарочито се истицао

голман Првуловић са лепим

и успелим парадама.

Репрезентација студената Ме

дицинског факултета вратиће

посету гостима 19 о.м.

В.

НОВИ ОБЈЕКТИ
САСТАНАК УПРАВНОГ

ОДБОРА ССОБУ

У среду 3 о.м. одржан je са-

станак Упра<вног одбора Савеч

за спортских организација сту-

дената београдског Унмверои-

тета.

Изгвештај о раду Управнот

одбора поднео је претседник

Живорад Живковић. У изве-

штају је наглашено да је осни-

вачка скушптина Савеза поста

вила следеће задатке: довр-

шење организационе структуре

Савеза (Статут, Правилници,

регистрација чланства)* сређе-

ње односа и место Савеза у Са

везу спортова Београда, однос

са осталим Савезима и Подса-

везима, као и изградња објека

та и терена. Извештај је тре-

бало да покаже докле се сти-

гло са решавањем ових пита-

ња.

Досада су формирана 22 дру-

штва по факултетима и дооуго-

вима, са укупно 6в секција у

које је учлањено
4.611 члано-

ва. Осим тога Савез сачиња-

вају осам планинарских дру-

штава, пет стрељачких дружи-

на, доуштво „Па(>тизан“ са о-

ко 500 чланова, ввслачки, бокс,

кајакашки и пливачки клуб.

ТАКМИЧЕЊА

Првенство Унмверзитета У

фудбалу одржано је у две гру-

пе и у њему је учествовало

петнаест екипа. Овде треба и-

стачи слабу ортанизацију од-

бора који је организовао ово

првенство.

Атлетика је у овој години

први пут на београдском У-

ниверзитету постављена и ор-

ганизована на здравим темељи

ма уз материјалну и осталу по--

моћ Атлетског савеза Србије и

савезног тренера Петровића.

Кошаркашко првенство и о-

ве године није завршено. Ко-

мисија која је организовала

првенство није била дорасла

својим задацима. Треба истаћи

и неодговорко понашање поје-

диних екипа.

Првенство у одбојци је било

добро организовано захваљују-

ћи енергичном рвду комисије

која је брзо и ефикасно реша-

вала све проблеме.

Рукометни турнир је показао

да овај спорт има добрих пер-

спектива за будући развој на

Универзитету.

АПК „СЕВЕР“ организовао je

веома успело првенство Универ-

зитета у пливању и ватерполу.

Свакако би требало да „Север“

посвети више пажње масовном

развоју пливања на
Београдском

Универзитету.

Иако је у сусрету са иностра-

ним екипама било успеха, истак

нуто је да су међународне везе

недовољно развијене о чему би

требало посебно продискутова-

ти на једном од идућих саста-

нака Пленума.

После извештаја развила се

жива дискусија у којој је кри-

тикован рад појединих комиси-

ја и изнето више корисних пред

лога за побољшање рада Одбо-

ра у овој години.
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